
Prva organizirana športna rekreacija Mercatorja sklenjena

Center za obveščanje SOZD

Na Ptuju Mercator ugledno sprejet
Finale 1. letnih športnih iger delavcev, združenih kmetov, učencev in upokojencev SOZD Mercator je bilo 9. 

in 10. septembra v Ptuju, natančneje v Ptujskih toplicah. Gostitelj Mercator-Panonija je impresioniral.
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V soboto in nedeljo, 9. in 10. sep
tembra, se je v Ptuju zbralo 62 
ekip in 49 posamičnih udeležen
cev, ki so se od 241 prijavljenih 
ekip, oziroma od skupno 1133 tek
movalcev po predtekmovanjih v 
posameznih slovenskih regijah 
uvrstili v finale Mercatorjevih 
športnih iger. Nastopili so v 14 ra
zličnih panogah, predstavljali pa 
so 13.000-članski kolektiv SOZD 
Mercator iz 30 slovenskih občin. 
Seveda pa je med njimi še vedno 
manjkala prenekatera sposobna 
organizacija in prenekateri obraz, 
ki smo ga z obžalovanjem pogre
šali na prireditvah, ki so pomenile 
skupni nastop Mercatorjevih or
ganizacij, akcijo pripadnosti, soli
darnosti ter tovarištva.

V biltenu, ki ga je pripravil in 
izdal organizacijski komite 1. let

nih športnih iger, je med drugim 
zapisano naslednje: »Pri uresni
čevanju skupnih nalog, ki so se 
zanje v letu 1977 samoupravno 
sporazumele organizacije, združe
ne v SOZD Mercator, je bilo naj
več dela vloženega v izvajanje 
enotne poslovne politike, v vzpo
stavljanje dohodkovnih odnosov 
ter v dograjevanje samoupravnih 
odnosov, katerih stopnja je na do
ločen način zaznamovana z letoš
njim priznanjem Mercatorju ob 
Dnevu samoupravljalcev.« Tako v 
biltenu. Generalni direktor SOZD 
pa je ob odpiranju Mercatoriade 
78 v Ptuju poudaril sledeče: 

»Razprostranjenost SOZD in 
raznolikost dejavnosti povzroča
ta, da se delavci premalo poznajo 
med seboj, kar pa je eden najpo
membnejših činiteljev dobrih

odnosov, prijateljstva in solidar
nosti, ki smo jo zapisali v naše 
akte. Zato je prav, da širimo 
skupne interese tudi na skrb za 
družbeni standard in družabna 
srečanja, na ustanavljanje počit
niške skupnosti v SOZD, stano
vanjske zadruge v Ljubljani, or
ganizacije športnih srečanj itd. 
Vsaj vsaka večja organizacija bi 
morala priti s pedlogi za različne 
oblike srečanj naših ljudi - v obli
ki medsebojnih obiskov kolekti
vov, množičnih pohodov k spome
nikom iz NOV, planinskih izletov, 
mladinskih delovnih akcij in dru
gih akcij,« je dejal Miran Goslar.

Te dni v Ptuju je bilo opaziti pri 
velikem številu organizacij privr
ženost skupnim ciljem, naj bo .to 
poslovni dogovor ali akcija za to, 
da bi ustregli delavcu. Bili smo 
priče, ko so poslovodni organi sa
mo prevzeli skrb za svoje ekipe in 
s svojimi sodelavci tekmovali, pa 
tudi priče tega, da se ni na igriščih 
pokazal niti en predstavnik orga
nizacije, katere športniki so tek
movali.

Radi smo slišali besede pokrovi
telja iger, direktorja M-Panonije iz 
Ptuja, ko je ob otvoritvi dejal: 
»Mercator-Panonija, skoraj 900- 
članski kolektiv, z najožjimi sode
lavci Zarjo, Univerzalom, Slogo in 
Potrošnikom, je vesel, da se Mer
catoriada 78 odvija prav v Ptuju,« 
je dejal Viktor Valentin ter nagla
sil: »Pri vsem tem je pomembno 
sodelovati in ne za vsako ceno 
zmagati, kajti Mercatoriada naj 
pomeni dejansko manifestacijo 
športa, solidarnosti in pripadnosti 
k velikemu Mercatorju.«

Ptujske Toplice, kjer so se pre
težno odvijale domala vse tekme 
in svečanosti ter zabavne priredi
tve, kjer sta bila organizirana hra
na in spanje , so zelo lep turistično

Nadaljevanje na 6. strani
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Plani DO in SOZD za leto 1979 v pripravi
Alenka Srdič — Razvojno planski sektor SOZD

Po uspešno zaključenem polletju

Draga Vaupotič - M-Interna banka

Letos pravočasno planiranje Vsem zahtevkom 
ugodeno

Naš gospodarski sistem ima dve glavni značilnosti: na eni strani trg, na drugi pa 
Plan, kar pomeni, da se blagovno denarni odnosi ne odvijajo zgolj stihijsko, 
ampak jih tudi zavestno usmerjamo.

Dne 22. avgusta je imel poslovni odbor MIB svojo 8. 
sejo, na kateri je obravnaval zahtevke za kratkoročne 
kredite in avale, zahtevke za koriščenje združenih 
sredstev za investicije in periodični obračun MIB za 
prvo polletje.

Vemo, da je vsak plan le predvi
devanje, ki se bo v bodočnosti ure- 
Sr>ičilo z določeno stopnjo verjet
nosti. Vsekakor pa je prav, da ima- 
nio načrt dela, čeprav se ta ne ure- 
sniči vselej tako, kot smo si ga 
^mislili.

V letošnjem letu so se pričele 
Priprave za sestavo plana že precej 
Prej kot prejšnja leta in to zaradi 
"kcije družbenopolitičnih skup
nosti, Ljubljanske banke in Zavo
da za planiranje mesta Ljubljane 
nn področju planiranja s pomočjo 

obrazcev. Sodelujoči so se
stavili metodologijo, s katero na 
°snovi anketnih listov spremljajo 
p banj e pomembnejših kazalcev 
'Oančne uspešnosti DO, TOZD in 

ter načrtovane investicije in 
Potrebe po finačnih sredstvih (ti 
^adnji podatki zanimajo pred- 
sem bančne organizacije). Ker so 

naše organizacije že morale izdelo- 
ati natančne načrte poslovnih re- 
nitatov za leto 1979 za nove 

jdrazoe, jim sestava plana za leto 
.. ‘9, za lastne potrebe in potrebe 
lrših skupnosti v SOZD, ne bo 
etala težav. Glede investicij ima- 

■ o na ravni SOZD izdelan in spre- 
^t Program, ki velja do leta 1980. 

deleženci načrtujejo investicije 
a prihodnja leta v skladu s tem 
mgramom; izjema so tiste inve- 

r naje, ki niso vključene v srednje- 
že • p.r°Sram SOZD in jih udele- 
] jnb financirajo sami, brez ude- 

be združenih sredstev.
^lani DO in SOZD bodo dopol- 

r^ni Predvsem kar se tiče financi- 
)a delovnih skupnosti skupnih

služb. Udeleženci v posameznih 
DO in tudi v SOZD bodo morali 
natančneje opredeliti obseg delov
nih nalog skupnih služb ter princi
pe financiranja.

Plane torej že imamo, zato bi
stvenih težav pri dokončnem obli
kovanju predloga za SOZD ne bo; 
potrebna je le še samoupravna pot.

Resolucije družbenopolitičnih 
skupnosti, ki so nam bile pri načr
tovanju vselej za orientacijo, bodo 
tokrat temeljile na predvidevanjih

vseh udeležencev v gospodarstvu. 
Ob koncu leta 1979 bomo videli v 
kolikšni meri je tak način planira
nja pravilnejši od prejšnjega.

Prav v tem času je v pripravi 
tudi republiški zakon o planiranju 
in Izvršni svet SR Slovenije ga bo 
sprejel še v letošnjem letu. Z zako
nom bo vsem ukrepom na področ
ju planiranja v gospodarstvu, osta
lih družbenih dejavnostih ter 
družbenopolitičnih skupnostih, 
dana tudi pravna osnova.

Za kratkoročne kredite oziroma 
za podaljšanje kratkoročnih kredi
tov je vložilo zahtevke 13 članic v 
skupnem znesku 78,593.611,85 di
narjev. Glede na razpoložljiva 
sredstva je bilo vsem zahtevkom 
ugodeno.

Kratkoročne kredite nudi MIB 
iz sredstev članic in to iz sredstev 
na vpogled ter iz vezanih sredstev 
z različnimi odpovednimi roki. Na 
dan 16. avgusta je bilo pri MIB 
vezanih 43,187.660 dinarjev sred

stev z različnim odpovednim ro
kom. Sredstva je vezalo 8 članic.

Zahtevke za koriščenje združe
nih sredstev za investicije so vloži
le naslednje članice: Mercator - 
Pekarna Grosuplje - 1,042.968 di
narjev za izgradnjo pekarne, Mer
cator - HG, TOZD Kavarna Evro
pa - 2,100.000 dinarjev za adapta
cijo kavarne, Mercator - Velepre- 
skrba, TOZD Grosist - 18,875.454

Nadaljevanje na 2. strani



Po uspešno zaključenem polletju

Draga Vaupotič — M-Interna banka

Vsem zahtevkom
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Gradnja blagovnice za prodajo blaga na debelo v Slovenčevi ulici naglo napreduje po predvidenem programu. Foto: Kancijan Hvastija

Pregled zaključkov javne obravnave za 9. kongres ZSS

Suzana Modrijan — sekretarka KO OOS SOZD

Zakaj nam trgovski kader uhaja

ugodeno
Nadaljevanje s 1. strani

dinarjev za izgradnjo discount tr
govine, Mercator - KK Sevnica, 
TOZD Proizvodnja-trgovina -
1.624.634 dinarjev za ureditev na
sada jablan in hmelja, Mercator - 
Nanos, TOZD Indus Koper - 
3.776.000 dinarjev za nakup pro
dajnih prostorov v Ko£>ru ter Mer
cator - Nanos, TOZD Avtomate- 
rial Koper - 691.008 dinarjev, prav 
tako za nakup prodajnih prosto
rov v Kopru.

Poslovni odbor je navedenim 
zahtevkom ugodil, saj so bile inve
sticije zajete v srednjeročnem pro
gramu razvoja SOZD Mercator in 
tudi v letnem operativnem planu. 
Vse članice, katerim je bilo odo
breno koriščenje združenih sred
stev, združujejo sredstva po pla
nu. Pri predlogih finančnih kon
strukcij za posamezne investicije 
so bila maksimalno vključena 
sredstva temeljnih bank, izvajal
cev gradbenih del, dobaviteljev 
opreme in tudi lastna sredstva in
vestitorjev, predvsem za priprav
ljalna dela, energetiko in za trajna 
obratna sredstva.

Tako je poslovni odbor v letoš
njem letu doslej odobril korišče
nje združenih sredstev v znesku 
81,712.716,60 dinarjev.

Pod zadnjo točko dnevnega re
da so člani poslovnega odbora 
obravnavali periodični obračun

Prihodki v prvem polletju so 
znašali 9.835.371,95 dinarjev, do
hodki 9.568.159,23 dinarjev, skup
nega dohodka pa je bilo 267.212,72 
dinarjev.
Interne banke za prvo polletje 
1978.

Planirani stroški poslovanja In
terne banke za prvo polletje, v ka
terih so zajeti stroški Delovne 
skupnosti MIB in materialni stro
ški poslovanja, so bili realizirani 
79-odstotno, ker v delovni skup
nosti MIB v prvem polletju še niso 
bila zasedena vsa planirana delov
na mesta.

Pozitivni rezultat MIB kaže, da 
so tarife za plačila storitev postav
ljene realno in da je MIB v prvem 
polletju racionalno gospodarila s 
sredstvi svojih članic.

Minule razprave o kongresnih gradivih, ki so se odvijale v delovnih in temeljnih Priprave osnovnih organizacij ZSMS 
organizacijah združenega dela SOZD Mercator, so bile kljub sorazmerno skro
mno odmerjenemu času vsebinsko dobro pripravljene. Kot pripomoček in izhodi
šče za razpravo je služil referat sekretarke KO OOS SOZD, ki je bil dobra podlaga 
za nekatere smernice in osnovo naših razprav. Nismo brali kongresnih dokumen
tov, ker bi to bila zgrešena politična poteza, ampak smo izhajali iz lastnih proble
mov in pripravili enotna stališča - tako iz vsebinskega kot organizacijskega vidika 
dela.

Anica Starc - Center za obveščanje

Obilica tem v razpravi

Iz razprave vsebinskega vidika 
dela smo jasno začrtali tiste naše 
usmeritve, ki bodo v naslednjem 
mandatnem obdobju sindikat naj
bolj angažirale: uresničevanje do
hodkovnih odnosov med trgov
skimi in proizvodnimi organizaci
jami v SOZD Mercator ter vlogo 
sindikalne organizacije pri določa
nju in izvajanju enotnih meril pri 
delitvi osebnih dohodkov. Po Za
konu o združenem delu morajo bi
ti odnosi taki, da so organizacije 
deležne tolikšnega dohodka, kot 
so ga ustvarile z živim in minulim 
delom - to vemo. Ti novi odnosi 
pa morajo biti urejeni s samou
pravnimi sporazumi. Najbolj pere
če vprašanje v razpravi je bila oce
na nizke akumulativnosti in razli
ke v cenah trgovskih organizacij v 
SOZD Mercator. Medtem ko ne
katere organizacije lani na ljub
ljanskem tržišču tudi z visokim 
prometom niso uspele odvesti niti 
dinarja v razširjeno reprodukcijo, 
je na primer SOZD Mercator za 
nerazvite prispeval 45 milijonov 
(seveda novih) dinarjev. S tem 
problemom (ki zadeva nizko aku- 
mulativnost in razlike v ceni) je 
generalni direktor že seznanil 
predstavnike ljubljanskega druž
benopolitičnega življenja.

V razpravah o prizadevanjih za 
razvoj družbenega in osebnega 
standarda ter o delovnih razmerah 
delavcev v trgovini pa je bilo pou
darjeno, da so pogoji delavcev v 
trgovini precej težji od pogojev 
delavcev v drugih panogah. Vzro
ki so znani: delo v izmenah (v veči
ni delavke), otežkočeno varstvo 
otrok v popoldanskem času, pred
vsem pa nagrajevanje. V Merca
torju združuje delo preko deset ti
soč delavcev in tri tisoč kmetov. 
Povprečje osebnih dohodkov v 
SOZD je leta 1977 znašalo 4491 
dinarjev; torej je bilo nižje kot v 
gospodarstvu Slovenije (4693), 
oziroma nižje od slovenskega pov
prečja (4844). Osebni dohodki v tr
govini SOZD so bili v letu 1977 v 
povprečju 4391 dinarjev.

Sprejeta stališča lahko podkre
pimo še z nekaj podatki. V naših 
prodajalnah je zaposlenih kar 90% 
žensk, večinoma mladih, ki v po
poldanskem času nimajo varstva 
za svoje otroke, kar je v naši druž
bi nedopustno. Velik problem 
predstavlja tudi stanovanjsko 
vprašanje. Nastopa čas, ko v Ljub
ljano ne bo več priliva trgovskih 
delavcev, ker mladim kadrom ne 
nudimo stanovanj. V razpravi smo 
podprli tudi iniciativo, da bi moral 
ravno sindikat izpeljati akcijo za 
izgradnjo samskega doma, tako da 
bi k nam prihajali tudi delavci iz 
okoliških regij, saj v Ljubljani ka
dra sploh ne dobimo več. Sprože
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na pa je bila tudi pobuda za usta
novitev Mercatorjevega otroškega 
vrtca, ambulante in počitniške 
skupnosti.

Iz razprav o organizacijskih vi
dikih dela pa je bilo sprejeto enot
no stališče o povezanosti delega
tov in delegacij s sindikalno orga
nizacijo. O svojem delu naj bi de
legacije v prihodnje poročale na 
sestankih OOS.

Razvoj sistema obveščanja je 
dogovorjen s samoupravnim spo
razumom in velja za skupno nalo
go TOZD in DO, združenih v 
SOZD Mercator. Pravice in obvez
nosti v zvezi z obveščanjem se mo
rajo urediti med samimi ustanovi
teljicami oziroma med njimi in 
Centrom za obveščanje s poseb
nim samoupravnim sporazumom, 
ki se bo navezoval na bodoči druž
beni sistem obveščanja. V na
sprotnem primeru smo sezidali 
pri hiši samo streho...

Na kulturnem področju v sami 
organizaciji ugotavljamo nedejav
nost, kar pa ne pomeni, da naši 
člani niso kot krajani ali občani 

.udeleženi v kulturnem življenju. 
Vendarle bo kazalo v osnovnih or
ganizacijah izvoliti animatorje za 
kulturo, katerih naloga naj bi 
predvsem bila obveščanje in 
spodbujanje k udeležbi v kultur
nem življenju kraja, občine in na
rodov. Delavce bi morali bolj sez
nanjati s tistim, za kar namenjajo 
svoja sredstva: s knjižnicami, raz
stavami, muzeji, gledališkimi pri
reditvami itd.

Športna rekreacija delavcev je 
eno najbolj množičnih interesnih 
področij. V Mercatorju ga vredno
timo ne le v smislu prizadevanj po 
»zdravem duhu v zdravem tele
su«, marveč kot eno od pomemb
nih skupnih nalog združenih orga
nizacij, ki prispevajo v globljem 
smislu k integralnim ciljem SOZD 
in celotne družbene skupnosti. V 
športnih srečanjih naj bi se naši 
kolektivi med sabo seznanjali, 
spoznavali, da v enotni organizaci
ji nastopajo kot enoten kolektiv, 
da v okviru pravic in združenega 
dela zadovoljujejo tudi svoje dru
žabne in športne potrebe. Sindi
kalne organizacije ponovno dajejo 
pobudo, da v ta namen vsak dela
vec SOZD Mercator prispeva od 
mesečnega zaslužka po en dinar 
za razvoj in razmah organizirane 
množične športne rekreacije.

Iz Osnutka statuta Zveze sindi
katov Slovenije (iz poglavja »Po
vezovanje osnovne organizacije 
zveze sindikatov v delovni in se
stavljeni organizaciji združenega 
dela«) ni jasno razvidno, ali ima 
konferenca OOS poleg predsed

stva, ki organizira njeno delo, lah
ko tudi predsednika, in ali ima 
koordinacijski odbor OOS v 
SOZD poleg predsednika, ki je 
odgovoren za delo odbora, lahko 
tudi sekretariat. Do sedaj ima naša 
konferenca OOS poleg predsed
stva tudi predsednika, koordina
cijski odbor OOS pa ima poleg 
predsednika tudi sekretariat. Ker 
se je ta oblika organiziranosti izka
zala za zelo uspešno, jo želimo ob
držati.

Med razpravo je bilo izoblikova
no posebej pomembno stališče s 
priporočilom, naj se naša sindikal
na aktivnost in pozornost v OOS 
usmerita za kadrovsko, idejno in 
akcijsko usposobitev sindikalnih 
poverjenikov in drugih naših akti
vistov. Ugotavljamo, da je bil pou
darek v aktivnosti sindikatov 
predvsem na izgrajevanju, manj 
pa na uresničevanju tega sistema. 
Glavna naloga sindikalnih organi
zacij pa je, da opravijo svoje delo 
pri preobrazbi naših družbenoe
konomskih odnosov v vsaki druž
beni enoti; pred nami so številne 
naloge pri uveljavljanju politične
ga sistema socialističnega samou
pravljanja, pri razvijanju delegat
skih odnosov, zahtevne naloge pri 
uveljavljanju novih odnosov v 
krajevnih skupnostih, v samou
pravnih interesnih skupnostih - 
skratka, skorajda na vseh področ
jih življenja in dela delavcev.

V Ljubljani so se na svoji 3. seji sestali člani pred
sedstva Koordinacijskega sveta osnovnih organizacij 
ZSMS SOZD Mercator, kjer so kot osrednjo točko 
dnevnega reda obravnavali organiziranje razprav o 
kongresnih dokumentih, poleg tega pa še organizacij
ske probleme ZSMS v SOZD Mercator in program 
dela Koordinacijskega sveta OO ZSMS v jesensko- 
zimskem času.

Tovariš Igor Gruden je uvodo
ma poročal, da bo v mesecu okto
bru X. kongres ZSMS. V razpravo 
o kongresnih dokumentih naj se 
vključijo vsi mladinci v vseh OO 
ZSMS v TOZD in DO. Sledila je 
razprava, v kateri so sodelovali vsi 
prisotni. Sprejeto je bilo stališče, 
da naj Koordinacijski svet OO 
ZSMS da smernice za razpravo o 
kongresnih dokumentih in jih po
sreduje vsem OO ZSMS v TOZD 
in DO. Pripombe in zaključke iz 
razprav pa naj OO ZSMS posredu
jejo svojim občinskim konferen
cam. Menili so, da je gradiva za 
razpravo dovolj, saj je v trgovini 
veliko mladih delavcev, ki se sre
čujejo s težavami, kakršne so na 
primer usposabljanje in zaposlo
vanje, izobraževanje, možnosti na
predovanja, štipendiranje, grad
nja samskih domov, otroških 
vrtcev itd.

V nadaljevanju seje so se člani 
predsedstva Koordinacijskega 
sveta dotaknili organizacijskih 
problemov ZSMS v SOZD Merca

tor, o čemer je poročal vodja Cen
tra za obveščanje, Jaro Novak- 
Poudaril je, da v vodstvu ZSMS 
potrebujemo ljudi, ki imajo izkuš
nje na tem področju. Naloge so 
zahtevne in obsežne, posebno se
daj, ko čakajo SOZD Mercator ve
like in pomembne naloge - spre
jem osnov planov, revizija samou
pravnih splošnih aktov, naslednje 
leto pa praznovanje 30-letnice' 
Mercatorja - pri čemer naj bo mla
dina aktivna pri vseh nalogah.

Glede programa dela Koordina
cijskega sveta OO ZSMS v jesen- 
sko-zimskem času je bilo poudar
jeno, da bo po kongresu veliko na
log, ki jih bo treba vključiti v pro
gram.

Ob zaključku seje so člani pred
sedstva Koordinacijskega sveta 
priporočili komisiji za podelitev 
odlikovanj in priznanj, da zasluž
nim delavcem ob 30-letnici Merca
torja podeli priznanje za uspešno 
izpeljane prve športne igre delav- ; 
cev Mercatorja, Mercatoriado 78, 
in prvo Mercatorjevo brigado.

Na komercialnem sestanku, ki ga je sklical komercialni direktor SOZD Mercator za 7. 9.1978 v Ljubljani, so prisotni predstavniki TOZP 
in DO obravnavali izvajanje komercialnega plana po 30. 6. 1978 ter osnutek SS o združevanju dela in sredstev ter trajnem poslovneI,, 
sodelovanju med organizacijami na debelo in drobno v SOZD Mercator. Foto: Kancijan Hvastija
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Iz Lenarta v Slovenskih goricah Mercator na radgonskem sejmu

Stanko Golobič — M — Potrošnik Lenart Mile Bitenc — Delovna skupnost SOZD

Svečanosti ob otvoritvi 
ni bilo Predstavljeno veliko dejavnosti

V Gradišču, pomembnem kulturnem središču v 
osrčju Slovenskih goric, je delovna organizacija Mer
cator - Potrošnik Lenart v mesecu avgustu odprla 
samopostrežno prodajalno. Preurejena je bila iz kla
sične trgovine in ima zdaj okoli 130 kv. metrov povr
šine, od tega 70 kv. metrov prodajalne, stroški pa so 
znašali le 250 tisoč dinarjev.

Že šestnajsto leto zapored organizirajo v Pomurju 
veliko sejemsko prireditev - Kmetijsko živilski se
jem. Velik napredek tega sejma je viden prav v zad
njih letih, ko - združen z Gospodarskim razstaviščem 
iz Ljubljane - vse bolj in bolj pridobiva na kakovosti. 
Radgonski sejem je vse manj sejem kramarstva, ka
kršnih smo pri nas vajeni. Na tej prireditvi se na 
skladen način medsebojno dopolnjujejo razne dejav
nosti: proizvodnja, predelava in promet kmetijskih 
izdelkov in proizvodov ter turistična dejavnost.

To je že tretja samopostrežnica v 
sestavu delovne organizacije Mer- 
cator-Potrošnik. V njej so trenut
no zaposlene tri kvalificirane de
lavke in dve učenki, v prihodnje 
pa se bo to število povečalo.

Kljub nekaterim problemom pri 
adaptaciji samopostrežnic je ta za
čela nemoteno poslovati v rekor
dnem času 25 dni. Svečanosti ob 
otvoritvi samopostrežnice ni bi
lo, saj so krajani težko čakali na 
oskrbo z živili, ker je sosednja tr
govina oddaljena kar 4 kilometre.

Nova samopostrežnica je velika 
pridobitev za krajane krajevne 
skupnosti Gradišče, Mercatorjeve 
prodajalke pa bodo že znale ustre
či željam tamkajšnjih kupcev.

Naj omenimo še to, da je Gradi
šče v Slovenskih goricah kraj z 
bogato kulturno tradicijo, da je tu 
vsako leto srečanje mladih pesni
kov in pisateljev, da je vtem kraju 
živel in pisal dr. Alojz Kraigher in 
da je v letih 1910 in 1911 bil tu 
njegov gost Ivan Cankar. Gradišče 
je tudi rojstni kraj pisatelja Iva 
Brnčiča.

Letos je bil sejemski prostor še 
posebno lepo urejen. Pravzaprav 
je razstavnega prostora zelo pri
manjkovalo, saj je zanimanje za 
sodelovanje na sejmu v Radgoni 
veliko. Sodelovalo je okrog 500 
razstavljalcev iz Jugoslavije in 12 
drugih držav.

Menda že deseto leto zapored 
(pravim menda, kajti točnega po
datka nisem uspel dobiti) sodeluje

na radgonskih sejmih tudi Merca- 
tor-Sloga, ki prihaja na sejem 
predvsem kot razstavij alka in pro
dajalka raznega industrijskega 
blaga. Letos je Mercator-Sloga 
razstavljala in prodajala sobno in 
kuhinjsko pohištvo, gospodinjske 
aparate, posodo, konfekcijo, tek
stil, perilo, trikotažo in drugo.

Že po tradiciji je hala C radgon
skega sejma namenjena Mercator-

letos z razstavami predstavili tudi 
nekatere naše kmetijske organiza
cije.

Mercator-Agrokombinat Krško 
se je predstavil kot pridelovalec 
plantažnih jabolk, hrušk in bre
skev, hkrati pa je predstavil tudi 
vina lastne proizvodnje.

Mercator-Kmetijski kombinat 
Sevnica je tokrat predstavil več 
vrst hmelja, stročjega fižola in ku
maric za vlaganje.

Mercator-Emba je na razstavi 
pokazala domala vse, kar v tovarni 
proizvajajo in embalirajo.

Mercator-Sadje zelenjava se je 
predstavila kot trgovina s sadjem 
in zelenjavo. Skrbno izbrano bla
go za razstavo in seveda lepo ure
jen razstavni prostor je vzbudil ve
liko zanimanja med obiskovalci.

Še nekoga moram omeniti: to je 
Mercator-Panonija, TOZD Zaščita 
Kidričevo, ki je na svojem razstav
nem prostoru v hali F razstavljala 
zaščitna sredstva.

tremi meseci Je v Lenartu zasvetil prvi oranžni »M<.. Treba bi bilo čimprej opremiti z njim tudi vse krajevne centre, če vemo, da M-Sloga je na radgonskem sejmu med drugim razstavljala in prodajala tudi gospodinjske 
smo v SOZD že od leta 1975 aparate in televizorje Foto: Mile Bitenc

Slogi. Lepo se sliši, ko rečem hala, 
vendar moramo vsem tistim, ki 
sejma ne poznajo, pojasniti, da je 
to pravzaprav lesena baraka, ne
dostojna takšne prireditve. Že le
tos namerava uprava sejma vse 
takšne barake porušiti in tako se 
postavlja vprašanje, kje razstavlja
ti in prodajati v prihodnje. Želja 
Mercator-Sloge je, da bi nekako 
združili sredstva za postavitev 
lastne stalne razstavne dvorane, 
kjer bi lahko tudi med letom raz
stavljali in prodajali pohištvo, za 
katerega v trgovski hiši že pri
manjkuje prostora.

Sejem v Gornji Radgoni je kme- 
tijsko-živilska prireditev, zato smo

Obiskovalcev je bilo na naših 
razstavnih in prodajnih prostorih 
vedno veliko. Vabile so tudi vsa
kodnevne degustacije, kjer smo 
brezplačno postregli s kavo Mer
cator in Butterfly čaji (Mercator- 
Emba), Knorr juho, Royal pudingi 
in majonezo (Kolinska) ter z Mer
cator sardino, Mercator-Argo pic- 
nic in Antipasto (HP Droga).

Značke, reklamne kape in maji
ce so vabile tudi k nakupu izdel
kov, ki smo jih ponudili na degu
stacijah.

Ob koncu naj omenim še bife, ki 
je bil vedno poln žejnih in lačnih 
obiskovalcev. Vabile so jedi, pri
pravljene na žaru

Napredovanje TOZD Grmada

Jože Renar - M-Rožnik, TOZD Grmada

Za večjo storilnost in 
boljše delovne pogoje

Cvetke iz domačih logov

-Nada
Drugi o nas

Pridite raje ob drugi uri!
Zaradi adaptacije prostorov že dobra dva meseca ne dela obrat druž- 

ene prehrane na Aškerčevi 3. Delavci se sedaj prehranjujemo v bliž
jih gostinskih lokalih ali pa si kupujemo suho malico v naši prodajalni 
['a Trgu francoske revolucije, kjer ta čas sprejmejo tudi prehrambene 
bone.

Prav v tej prodajalni pa nam nekaj ni všeč, kar prav gotovo moti tudi 
0stale kupce.

Pozdrav »Oh, zakaj pa ste prišli nakupovat ravno sedaj, ko prihajajo 
Po sendviče tudi dijaki!« nam prav gotovo ni všeč. In zatem: »Pridite 
raJe ob drugi uri! Ti sendviči nam že presedajo.«

Tarnanje glede sendvičev, ki jih pripravljajo za dijake bližnjih šol, se 
bam zdi zelo neumestno. In dogaja se, da si nekateri že kar ne upamo 
'eč v trgovino, ko nas že ob vstopu zasuje plaz razburjenja.

; P*3 tem pa se sprašujemo, ali ni vendar v interesu delavcev te proda
la ^e’ ^a. ustvarjajo večji promet in da zadovoljijo kupce? Pridne de- 
i Vf ’ ki delajo v težkih delovnih pogojih (prodajalna je klasična in 
etunkcipnalna), si s tem nenehnim tarnanjem in odslavljanjem kupcev 
vanjo svoj sloves. i -.oitft
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radio GL4S ljubljane

Pogosto o 
Mercatorju

Radio Glas Ljubljane od 
letošnje pomladi dalje do
kaj redno spremlja akcije 
SOZD Mercator.

Njegov program lahko 
poslušate vsak dan popol
dne, razen nedelje, med 16. 
in 19. uro na valu Študent, 
srednji val 222 m, ali UKV 
val 89,3 MHZ.

Pobude za uvrstitev v 
njegov program sporočajte 
Centru za obveščanje 
SOZD Mercator, tel. 23-424!

TOZD Grmada je v prvem polletju letos obnovila 
oziroma zamenjala klasični način prodaje s samopo
strežnim kar v dveh prodajalnah. Od 17. junija dalje 
posluje kot samopostrežna nekdanja klasična trgo
vina v Trzinu, od 27. junija dalje pa trgovina v Djako- 
vičevi.

Za obnovo in spremembo nači
na poslovanja smo se odločili iz 
dveh razlogov: povečala se bo ka
paciteta prodaje blaga, tako da bo 
na isti površini lahko v prodaji 
vsaj za 25% več kot v klasičnih 
poslovalnicah in, drugič, pogoji 
dela naših prodajalcev se bodo 
znatno izboljšali, tako da bomo z 
manj naporov dosegli večji pro
met. Že po prvih dneh poslovanja 
novi samopostrežni trgovini bele
žita vidno povečanje prometa. To 
pomeni, da smo cilj že dosegli.

Predstavniki KS Trzin in Lito
stroja so bili nad spremenjenim 
načinom prodaje zelo zadovoljni 
in so nam zaželeli obilo uspehov. 
Potrošniki pa kar verjeti niso mo
gli, da je bila npr. prodajalna v 
Trzinu za potrošnike zaprta samo 
3 dni. Skratka, zadovoljna KS, za

dovoljni potrošniki in člani delov
nega kolektiva!

V obeh poslovalnicah, to je v 
Trzinu in na Djakovičevi, moramo 
dati vse priznanje našim vestnim, 
delovnim in izredno požrtvoval
nim kolegom s poslovodkinjama, 
ki so v času obnove delali vse dne
ve in tudi pozno v noč, da bi bili 
prodajalni čimprej odprti.

Prodajalne so obnovljene, delo 
teče, po novi tehnologiji naprej. 
Borba za večjo storilnost, izkori
ščenost prostorov in inventarja pa 
se zopet začenja na novi, višji rav
ni tehnološkega procesa.

TOZD, pa tudi DO in SDZD, ča
kajo na nove adaptacije in moder
nizacije. Ne čakajmo, da nas čas 
prehiti, temveč skušajmo z vsemi 
mdčmi tudi v trgovini ujeti čas, ki 
tako neizprosno beži.

MERCATOR 3



Skrb za kupca v švicarskem Migrosu

Nada Rihtar — M-Velepreskrba, TOZD Grosist

Kupec ima vedno prav
V avgustovski številki Gospodarskega vestnika smo si lahko prebrali zanimivo 

zgodbo pod naslovom Kupec ima vedno prav.
Gre za skrb za kupca v švicarskem trgovinskem podjetju Migros, kjer so 

imenovali direktorja za varovanje kupčevih pravic. Družbo Migros Mercatorjevi 
trgovski delavci dobro poznajo, saj so številni med njimi opravljali prakso v 
tamkajšnjih prodajalnah in to predvsem takrat, ko smo pričeli uvajati samopo
strežbe, naši strokovni in vodstveni delavci pa so se tamkaj mudili na razgovorih 
o organizaciji poslovanja.

Članice ženske skupine porab
nikov v Švici so bile izredno pre
senečene, ko so slišale na svojem 
nedavnem zborovanju govornico, 
ki jih je opozarjala, naj ne kupuje
jo preveč živil, ki vsebujejo veliko 
sladkorja, ker je prevelika količi
na sladkorja po zdravniških dog
nanjih razlog za visok krvni pri
tisk, sladkorno bolezen ali morda 
celo za raka.

Govornica je bila dr. Eugenie 
Holliger, zaposlena pri Migrosu, ki 
so jo glavni direktorji imenovali za 
vodjo nedavno ustanovljenega od
delka za zaščito kupcev. Ima nalo
go, da graja vsakršno politiko 
družbe ali njeno dejavnost, ki je v 
škodo kupcu, pa čeprav bi to ogro
zilo zaslužek Migrosa.

Holligerjeva ščiti pravice kup
cev s prepričevalnostjo in odloč
nostjo, ki si jo je pridobila že pred 
časom, ko je bila znana odvetnica.

Njeno imenovanje je bilo zadnja 
stopnja razvoja dolgotrajnih priza
devanj Migrosa, da bi ohranil 
zdravje in pravice svojih kupcev. 
Tako na primer strogo nadzoruje
jo porabo kemikalij in raznih do
datkov v svojih tovarnah živil.

Boj proti dodatkom je povzročil 
poslovodjem trgovin težave. Ko je 
njihova tovarna čokolade prene
hala dodajati barvo, je čokolada 
izgubila dotedanji izgled in proda
ja se je naglo zmanjšala. V podjet
ju sodijo, da je to posledica slabe
ga obveščanja kupcev o vzrokih, 
zaradi katerih je prišlo do spre
membe. Jezni poslovodje pa so 
menili, da so kupci preneumni, da 
bi jih zanimale tehnične podrob
nosti.

»Mislim, da ni pomembno, ali 
ljudje razumejo znanstvene izraze 
ali ne,« je odgovorila Holligerjeva. 
»Dovolj je, če spoznajo, da gre 
družbi za njihovo zdravje.«

V prizadevanju za zaščito zdrav
ja kupcev je Migros osredotočil 
svojo reklamo na tiste izdelke, ki

imajo priznano prehrambeno vre
dnost, kot so sadje, zelenjava, mle
ko, jogurt, s katerimi pa ne ustvar
jajo dosti razlike v ceni. Tako na 
primer tobaka in alkohola v njiho
vih trgovinah ne dobite.

Migros zahteva od svojih doba
viteljev visoke standarde, dosti 
ostrejše od tistih, ki so po zakonu 
predpisani.

Ena izmed rednih nakupovalk 
je izjavila: »Rada imam Migros, 
ker prodaja sadje in zelenjavo, ki 
so bili pridelani brez uporabe ke
mičnih sredstev. Precej mojih pri
jateljev se strinja z mano in to je 
pomembno.«

Seveda pa Migros dobaviteljem 
ne postavlja le zahtev, ampak jim 
tudi priskoči na pomoč - na pri
mer kmetom, če je letina slaba.

Vse izdelke in storitve nudi po 
istih cenah v vsej Švici, ne glede 
na to, ali je to v oddaljeni hribov
ski vasi ali v mestu, četudi ima pri 
tem izgubo.

Redno objavljajo oglase, kjer 
primerjajo svoje cene s cenami 
drugih trgovin na drobno, čeprav 
so nekateri izdelki Migrosa dražji 
od konkurence.

Lani so opustili nižje cene za na
kup večjih količin in so začeli pro
dajati hrano v manjših količinah. 
S tem so hoteli pokriti potrebe, ki 
jih dostikrat spregledajo, namreč 
potrebe starejših ljudi ali tistih, ki 
živijo sami. Kupec lahko sedaj v 
samopostrežbi kupi tudi samo eno 
čebulo ali en koren.

Migrosova politika družbene 
odgovornosti je še vedno močno 
privlačna za kupce. Letno prejme
jo preko 1000 pisem kupcev, ki 
svetujejo, sprašujejo in predlaga
jo. O vsaki novi pobudi kupca raz
pravlja vodstvo podjetja in dosti
krat izboljšave tudi sprejme.

Predstavniki Migrosa, ki so čla
ni vladnih odborov za zaščito kup
cev, terjajo v ta namen ostrejšo 
zakonodajo. Tako na primer pred

lagajo podrobnejše podatke o teži 
in vsebini na nalepkah blaga.

Erič Zweidler, direktor za živila, 
pravi: »Politika Migrosa je jasno 
določena, tako da se ne moremo 
pritoževati. Učinkovitosti ne meri
mo samo po pogojih prodaje in 
dobička. Velik del našega zado
voljstva je v tem, da vemo, da de
lamo v prid porabnikov in se ne 
bojimo, da nas bi vodstvo klicalo 
zaradi tega na odgovornost.

Migrosu sem se pridružil zaradi 
teh poštenih načel. Ko sem bil še 
mlad študent, je naš razred obi
skal Migros in pojasnili so nam 
politiko družbe. Bil sem sicer v 
dvomih, ali se teh načel res držijo. 
Odkar sem v Migrosu pa sem 
spoznal, da je temu res tako.«

Tako torej skrbijo za kupce v 
Migrosu, ki ima 449 prodajaln na 
drobno, 9 proizvodnih živilskih 
obratov, banko, založbo nekaterih 
manjših časopisov, hotele, resta
vracije, zavarovalno družbo in šte
vilna prevozna in skladiščna po
djetja. S trgovino pokriva četrtino 
švicarskega živilskega trga.

In kaj pravijo k temu naši trgov
ski delavci? Prav gotovo že zmaju
jejo z glavami, češ, že toliko pro
blemov nas tare, zdaj pa še ta pre
tirana skrb za potrošnika - saj ne 
moremo ustreči številnim željam 
potrošniških svetov; saj se trudi
mo, da kupcem ustrežemo, ne mo
remo pa ga tako ščititi, ker to ni 
odvisno samo od nas, temveč še 
od drugih činiteljev; od odbavite- 
Ijev, od celotne družbe.

Kupci pa pritrjujemo: To bi ve
ljalo uvesti tudi pri nas. Zakaj pa 
ne bi Mercator, ki ima v svoji se
stavi že preko 1000 prodajaln, na 
podoben način ščitil interese na
ših številnih kupcev. In danes, v 
času dogovarjanj in sporazume
vanj, to prav gotovo ne bi bil tako 
trd oreh. Sploh pa naj o tem spre
govorijo naši trgovski delavci!

Obnovljena in razširjena SP v Gornjem gradu

Jože Renar - M-Rožnik, TOZD Grmada

Nov kamenček v mozaiku razvoja
V Gornjem gradu, tik ob vhodu v jedro starega 

mesta, stoji lepo urejena in s cvetjem okrašena po
slovna stavba TOZD Grmada (M-Rožnik). V spodnjih 
prostorih je bogato založena samopostrežna proda
jalna, katere kolektiv se trudi, da bi bili potrošniki 
vedno dobro postreženi.

Obnovljeno in razširjeno samo
postrežno prodajalno smo odprli 
15. avgusta. Za razširitev in obno
vo smo se odločili zato, da bi s čim 
manj sredstvi kupcem nudili pe
strejšo izbiro blaga in hitrejšo po
strežbo ter da bi prostore bolj 
smotrno in vsestransko gospodar
no izkoristili. Stara prodajalna je 
merila 70 m2, prenovljena pa meri 
120 m2. Prodajne površine smo 
povečali na račun doslej premalo 
izkoriščenih skladiščnih površin. 
Tako smo lahko povečali tudi ko
ličino in izbiro blaga.

Stroški obnovitvenih in razširi- 
tvenih del sicer res niso bili maj
hni, še vedno pa so bili nizki, če jih 
primerjamo s stroški za novograd
nje. Tako bo na primer samo kana
lizacija nove SP v Vižmarjih stala 
več kot obnova v Gornjem gradu.

Otvoritve so se med drugimi 
udeležili tudi predstavniki občin
ske in krajevne skupnosti. Predse
dnika Krajevne skupnosti Gornji 
grad in Skupščine občine Mozirje 
sta v svojem imenu in v imenu 
potrošnikov izrazila veliko zado
voljstvo in pohvalila naša prizade
vanja za razvoj trgovine. Obenem 
sta delovnim kolektivom Merca
torja, še posebej pa trgovinskim 
delavcem v Gornjem gradu, zaže
lela obilo uspehov.
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Naj poskusim Gornji grad bral
cem na kratko podrobneje pred
staviti. Leži na 434 metrih nad
morske višine in je zaradi svojih 
lepot priljubljeno letovišče. Ob
dan je z verigo hribov; dolina, v 
kateri leži, se po reki Dreti, ki teče 
skozi mesto, imenuje Zadrečka in 
je večinoma pogozdena z iglavci. 
Naravne mikavnosti kraja samega 
ter bližnje in dalnje okolice (mo
zirski Gaj, Golte, Radmirje, Ljub
no, Luče, pa ena najlepših dolin v 
Jugoslaviji - Logarska dolina in še 
drugi, ogleda in obiska vredni kra
ji) nudijo resnično vse, kar danes 
delovni človek potrebuje za spro
stitev in rekreacijo. Še poseben 
čar daje temu delu naše domovine 
bujno in pisano cvetje, ki krasi 
okna in okolico hiš. Kar težko bi 
se bilo odločiti, kateri kraj in kate
ra hiša je lepše urejena in okraše
na. Vsi kraji in posamezniki v celj
ski regiji namreč tekmujejo med 
seboj, kdo bo lepše uredil okolje, v 
katerem živi in dela - in to velja 
tudi za naše poslovalnice v Gor
njem gradu, Ljubnem in Lučah. 
Lani so bile Luče razglašene za 
najlepše urejen kraj na celjskem 
območju, Gornjem gradu pa so 
prisodili tretje mesto.

Bogata preteklost Gornjega gra
da nudi obiskovalcem zanimive

oglede kulturno - zgodovinskih 
spomenikov. 2e leta 1140 je bil 
ustanovljen benediktinski samo
stan, ki je bil leta 1461 dodeljen 
ljubljanski škofiji. V letih od 1493 
do 1583 so škofje sezidali graščino 
z obzidjem. Kot deželni knezi so 
dobili krvno sodstvo in ga od leta 
1953 dalje tudi izvajali. Priča tega 
so ostanki morišča v Homu, kjer 
še danes stoje mogočni stebri ne
koč pokritih vislic.

Posebej zanimiv kulturno-zgo- 
dovinski spomenik je velika cer
kev Sv. Mohorja in Fortunata, ki 
je bila zgrajena leta 1757. V njej je 
prostora za 5000 ljudi, Gornji grad 
pa ima 1400 prebivalcev. Krasijo 
jo izredne umetniške stvaritve 
Kremser Schmidta, Medzingerja 
in drugih priznanih mojstrov teda
njega časa.

Med drugo svetovno vojno sta 
bila tako Gornji grad kakor tudi 
cela zgornja Savinjska dolina pri
zorišče težkih in krvavih bojev. Tu 
se je borila slavna XIV. divizija in 
še posebej Šlandrova brigada. 
Nemci so imeli v mestu močno 
utrjeno postojanko, katero so par
tizani 1944. leta zavzeli. V tem bo
ju je bila požgana stara grajska 
utrdba.

Ko sem se pred kratkim srečal s 
predsednikom Skupščine občine 
Mozirje, tovarišem Vinkom Čo
pom, bivšim direktorjem Merca
torjeve TOZD Jelka v Gornjem 
gradu, sva mimogrede obudila tu
di nekaj vojnih spominov. Zani
mivo je, da smo v XIV. diviziji, ki 
je bila že po vojni, jeseni leta 1945, 
v Novem Bečeju v Vojvodini, 
sprožili politično akcijo za zbira-
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Naslovna stran časopisa, ki ga izdaja švicarsko podjetje Migros v nakladi 782.000 izvo
dov.

Cvetke iz domačih logov

Špik

Sporazumi so pač vsemogoči...
»... opravila in naloge, ki jih delavci opravljajo v težjih razmerah, 

moramo bolje vrednotiti. V tej zvezi bi se morali spremeniti pogoji v 
paničnem (pravilno: panožni podčrtal Špik) sporazumu SRS...«

(Iz zapisnika OOS, Slovenija sadje, TOZD Hladilnica Bohova)

Za tajnico najtežji direktorjev posel
»... razen tega otežkočajo delo poslovodnega organa vedno spremi

njajoči se podpisi...« (pravilno: predpisi).
(Š pisalnega stroja v Delovni skupnosti SOZD)

Vestne in marljive delavke pred obnovljeno in razširjeno prodajalno v Gornjem gradu. 
Foto: Jože Renar

nje moke (danes bi temu rekli sa
moprispevek). Borci smo se sogla
sno odločili, da se dnevno odpove
mo petnajstim dekagramom kru
ha; tako smo čez čas zbrali nekaj 
vagonov moke in jo poslali v Slo
venijo - v Zgornjo Savinjsko do
lino.

Danes za moko ni več potreb
no nikakršno odrekanje. Vsega je 
na pretek in to povsod, ne le v 
»prerojeni« samopostrežni proda
jalni v Gornjem gradu. Z njo je 
TOZD Grmada vgradila nov ka
menček v svoj in družbeni mozaik 
razvoja.
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Delovni dan šoferja in spremljevalca

Matjaž Marinček — Center za obveščanje

Na poti s tovornjakom
Jutro kot vsako drugo. V skladiščih TOZD Grosist vse vrvi: skladiščni delavci 

nakladajo tovornjake, šoferji iščejo spremljevalce in pripravljajo vozila za pot. 
Nekateri bodo ostali »doma« - razvažali bodo blago po Ljubljani in bližnji okolici, 
druge pa čakajo daljše »fure«: v Tržič, Pulo, Novo mesto, Beograd, pa na Ptuj in še 
kam.

Sklenil sem za en delovni dan 
prisesti v šofersko kabino in spoz
nati delo voznika in spremljevalca 
- delo, ki ga opravlja ogromno Ju
goslovanov. Znano je, da je pri nas 
prevoz s tovornjaki tako pogost, 
kot le malokje v svetu.

te. Doma pa sem iz vasi Gorina pri 
Leskovcu.«

Spremljevalec je doma iz Varaž
dina (kjer je žena ravno dan poprej 
rodila naslednika), v Ljubljani pa 
je že 6 let. Preden je prišel k Mer
catorju, je delal pri GP Hrastnik.

Slavko Randelovič v svoji šoferski karieri še ni imel niti nesreče niti okvare.

Naj najprej predstavim moja 
»gostitelja«: voznik Slavko Ran- 
delovič, ki je pri Mercatorju nekaj 
manj kot pet let, in spremljevalec 
Franc Zender, s precej krajšo de
lovno dobo pri Mercatorju - 8 me
secev. Seveda ne smem pozabiti 
na njun osnovni delovni pripomo
ček - tovornjak znamke TAM (po 
licenci Magirus Deutz), s 5900 cm3 
delovne prostornine, motorja, 110 
konjskimi silami ter pet in pol to
nami nosilnosti, je imel pred jutra
njim odhodom 10.500 prevoženih 
kilometrov, »razvaža« pa šele ne
kaj mesecev.

Ob 8.20 je bil tovor naložen. Te
ža: 5439 kilogramov, cilj: okolica 
Buzeta (v Istri) - Šterna, Oprtalj in 
Zrenj. Vrsta tovora: osnovni pre
hrambeni artikli, blago široke po

Povprečna potovalna hitrost na 
avtocesti je 70 kilometrov na uro. 
Ob 9.20 ostane Razdrto za nami. 
Po vsakem dežju posije sonce: 
»vremena Kranjcem se zjasnijo« 
in kot bi odrezal je zgoščenih in 
vodenih oblakov konec. Kraška 
pokrajina okrog nas je vsa umita 
in od sonca obsijana.

Potovalna hitrost pade na do
brih 50 kilometrov na uro. V okoli
ci Sežane spremljevalec zaspi. 
Vožnja je enolična, v kabini pa je 
toplo, zato tudi sam zadremam.

Zbudim se ob obali: morje je še 
kalno od nočnega deževja. Koper, 
Izola, Portorož - videti so kot 
oprani. Turistov ni videti - vsaj od 
daleč ne.

Ob 10.30 se peljemo mimo meje 
med republikama, ki jo označuje

oddaljena 11 kilometrov), kamor 
je namenjen prvi del tovora. Po 
opremi precej skromna klasična 
poslovalnica trgovske organizaci
je Jadran iz Buzeta (h kateremu 
sodita tudi preostali dve, katerima 
smo blago peljali), preskrbuje 
okrog 600 prebivalcev vasice in 
precej široko zaledje; nekateri pri
hajajo sem nakupovat tudi iz 10 in 
več kilometrov oddaljenih zasel
kov. Prodajalna ustvari mesečno 
180 do 210 tisoč dinarjev celotnega 
dohodka.

Tej poslovalnici je namenjena 
2,2 toni tovora - od tega je tona 
sladkorja, ostalo pa so pralni pra
ški, mineralne vode, alkoholne pi
jače, olje in podobno blago.

Po 25 minutah je blago raztovor
jeno, vsi dokumenti podpisani in 
že nadaljujemo. Po štirih kilome
trih in petih minutah vožnje pri
spemo na naš drugi naslov: v Opr
talj. Kot orel v gnezdu čemi ta, po 
arhitekturi izjemno simpatična in 
zanimiva vasica na vrhu stožčaste
ga, z vrstami cipres obraslega hri
ba. V prodajalnici, katere vhod je 
zastrt z zaveso, je komajda najti 
dovolj prostora za 1,8 tone blaga, n 
Na vprašanje, kako da dobivajo 
blago od Mercatorja in to celo iz 
Ljubljane, ko bi bilo na primer že 
iz Postojne precej bliže, mi edina 
delavka te poslovalnice odvrne, 
da je Mercator priznana in močna 
organizacija, z ugodnimi cenami 
blaga, za podrobnejša pojasnila pa 
bi moral prositi komercialiste.

Ob 11.50 je raztovarjanje konča
no in po opravljenih formalnostih 
(pregledu količine blaga in podpi
su dokumentov) se spustimo s hri
ba in tam, kjer smo prej zavili 
vstran, nadaljujemo pot proti Zre
nju. Pred nami je 6 kilometrov od 
neviht razbrazdanega, lukenj pol
nega in navkreber zvijajočega se 
makadama. Šofer in sopotnik se 
smejita - pravita, da smo na »ru
skem asfaltu«.

Prodajalnica v Zrenju je podob
na prejšnjima. 1,6 tone tovora je

kmalu v skladišču in ko sopotnik 
ob pomoči voznika naloži še em
balažo - plastične »gajbe« s stekle
nicami (kar sta storila tudi ob 
prejšnjih dveh postankih), je veči
na fizičnega dela za ta dan oprav
ljena. Ob 12.25 se pričnemo vrača
ti proti Ljubljani.

»Zgodi se,« pripoveduje Slavko, 
»da pripelješ blago, pa na vratih 
visi listek »Šel sem na sestanek!« 
ali »Sem na zdravniškem pregle
du!« Če vem, kje prodajalec stanu
je, ga poskušam poiskati ali preve
riti, če ni morda domačim pustil 
ključa. Nekdo namreč mora prev
zeti blago - ne moremo ga zložiti 
pred vrati in tam pustiti. Zgodilo 
se je že, da sem bil prisiljen blago, 
namenjeno določeni poslovalnici, 
pripeljati nazaj, v Ljubljano, ker 
na naslovu ni bilo nobenega sledu 
za nikomer.«

Skoraj vsak teden peljeta v Bu
zet, za Zrenj pa Slavko že več kot 
leto dni ni peljal tovora - kar po
meni, da pač slučajno ni prišel na 
vrsto, kar pri več kot 60 Grosisto
vih tovornjakih res ni nič ču
dnega.

Vračamo se po drugi poti: čez 
Kaštel, Dragonjo, Šmarje in šele 
pri Kopru »zašpilimo« cestno klo
baso.

»Nikoli še nisem imel in tudi ne

povzročil prometne nesreče. Ne
koč sem sicer zapeljal s ceste (pa 
še to ne po lastni krivdi), vendar 
nisem bil poškodovan, pa tudi vo
zilo je bilo brez prask.«

Vse kaže, da je Slavko Randelo- 
vič res vzoren voznik, saj doslej ni 
imel celo nobene okvare.

»Enkrat samkrat sem plačal ka
zen za prometni prekršek. S praz
nim tovornjakom sem se vračal z 
Dolenjske; pred menoj je fičo vo
zil borih 20 kilometrov na uro in 
moja napaka je bila, da sem ga 
prehitel na odseku, kjer je bilo to 
za tovornjake prepovedano.«

Pot v Istro seveda ni najdaljša, 
kar jih Grosistovi šoferji oprav
ljajo. Vozijo na primer tudi v beo
grajsko veleblagovnico. Tja grede 
traja vožnja 9 ur (vmes je po pred
pisih treba tudi počivati), nazaj 
grede pa 8 ur.

V Ljubljano smo se vrnili okrog 
15. ure. Za Slavka in Franca je bil 
delavnik tako zaključen. Zame tu
di in to z manj razburljivosti, kot 
pa sem jih pričakoval.

Mini-potopis zaključujem z že
ljo, da bi bil vsem Grosistovim 
voznikom, prav tako pa seveda 
vsem voznikom na naših cestah, 
delovni dan prav tako varen in 
uspešen, kot je bil naš.

Pogovori ob jubilejih delavcev

Danica Prosen — Center za obveščanje

30 let izkušenj
Približuje se 30-letnica Mercatorja. Današnji Merca

tor je drugačen od tistega v začetku in predvsem 
veliko, veliko večji. V prodajalnah, restavracijah, 
skladiščih in pisarnah vidimo vedno nove in nove 
obraze. Le malo je tistih, ki jih poznamo že dolga leta. 
Takšen znan obraz lahko srečamo v Interni banki, 
nekdanjem finančnem sektorju. To je Dragica Der- 
glin, vodja službe plačilnega prometa.

Tovarišico Derglinovo je pot 
pripeljala k Mercatorju takoj po 
končani maturi. 1. avgusta 1949 se 
je zaposlila v knjigovodskem sek- 
torju tedanjega trgovskega podjet
ja Živila, ki se je pozneje preime
novalo v Mercator. Delo v knjigo
vodstvu je kaj kmalu vzljubila in 
je kot pomočnica računovodje 
ostala v sektorju 14 let. Kasneje so 
jo, zaradi potreb po izkušenih de
lavcih, premestili v razvojno-plan- 
ski sektor, ki je takrat komaj začel

delovati. Tako je Dragica Derglin 
uspešno opravljala delo analitičar
ke vse do 1. aprila 1976, ko se je 
znova »preselila« v takratni fi
nančni sektor, današnjo Interno 
banko Mercator.

Delo v Interni banki je drugač
no kot prej v knjigovodstvu ali y 
razvojno-planskem oddelku. Knji
govodstvo beleži že dovršene stva
ri ali dogodke. Tudi v analizah raz
členjujejo dogodke, ki so se že 
zgodili. V Interni banki pa je delo

Gane Zender, spremljevalec tovornjaka, mora vse blago odnesti v prodajalno.

trošnje in embalaža. Krenili smo.
Dež lije kot za stavo. Ob 8.35 

Postane vožnja nekoliko mirnejša, 
saj nam pot krajša avtocesta Vr- 
hnika-Razdrto.
. »Preden sem prišel k Mercator
ju,« pripoveduje šofer, »sem tri le- 
’;a in pol vozil pri ljubljanskem 
Predstavništvu Kmetijskega kom
binata Pomurka iz Murske Sobo-
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dolga vrsta topolov, levo in desno 
od ceste.

Dvajset minut pozneje so Buje 
za nami. Pokrajina se precej spre
meni: le sem in tja je opaziti kakš
no obdelano njivo. Prevladuje gr
movje in drevje, značilno za sredo
zemski podnebni pas.

Po številnih ovinkih privijuga- 
mo ob 11.00 v Šterno (od Buj je

Delavcem galanterijskega skladišča

Zahvala
Ob izgubi očeta IGNACA MODRIJANA se zahvaljujem vsem sode

lavcem galanterijskega skladišča za izraze sožalja, za venec in spremlja
nje na njegovi zadnji poti.

Marija Modrijan

Dragica Derglin: 30 let zvestobe Mercator
ju. Vse foto: Matjaž Marinček

bolj dinamično: sproti zasledujejo 
poslovne dogodke in lahko nanje 
tudi vplivajo.

»Začetek Interne banke je bil te
žak,« pravi tovarišica Derglinova. 
»Vzorca za delo ni bilo, zato je bilo 
potrebno začeti čisto na novo. Pri 
delu mi je v veliko pomoč dolgo
letna praksa v knjigovodstvu.«

Danes, ko so sadovi trdega dela 
že tu, je tovarišica Dragica zelo 
zadovoljna. Delo lepo teče, pa tudi 
s sodelavci se dobro razume. 
»Prav to, da imam prijetne sode
lavce in delo, ki ga poznam in z 
veseljem opravljam, me že toliko 
časa veže na Mercator.«

Za v prihodnje si tovarišica Der
glinova želi, da bi se uredili še ne
kateri problemi v Interni banki, 
da bi dobili malo več delovnega 
prostora, da bi delo tako lahko še 
bolj steklo, se razvijalo in širilo, 
kar pa je pri sedanjih razmerah 
bolj težko.

Mi pa si želimo, da bi o tovarišici 
Derglinovi lahko pisali tudi ob 
Mercatorjevi 35. ali celo 40. oblet
nici.

MERCATOR 5



Prva organizirana športna rekreacija Mercatorja sklenjena

Center za obveščanje SOZD

Na Ptuju Mercator ugledno sprejet
Nadaljevanje s 1. strani
športni objekt. Projektirala ga je 
Mercatorjeva Investa. Notranji ba
zeni so razkuženi z ozonom. Voda 
v teh in v zunanjih bazenih je ter- 
momineralna, fosilna, stara 11.000 
let. Treba je poudariti, da smo tudi 
pri gostinskih uslugah lahko čutili 
veščo roko in gostoljubje organi
zatorja letošnjih športnih iger.

Omenili smo organizirano spa
nje: tamkajšnji garnizon je dal 
Mercatorjevim tekmovalcem na 
voljo tabor povsem novih voja
ških oz. oficirskih šotorov na sa
mem prostoru Toplic. Žal pa je 
nepremagljivi individualizem vse 
Slovence gonil spat, nekatere pa 
celo jest, v hotele, in sta ves trud 
ter lepa zamisel tabora ostala nei
zrabljena.

Ker smo že pri navadah, je treba 
omeniti tudi nedisciplino s strani 
ekip. Čeravno so vse ekipe prejele 
hkrati z biltenom in sporedom 
tekmovanj razumljiva navodila or
ganizatorja glede prehrane, naku
pa bonov ob vstopnici itd., iz česar 
je organizator predvidel tudi del 
kritja velikih stroškov, je bilo ne
kaj posebnežev, ki se na organiza
cijo niso ozirali. Nekaj organizacij 
si je privoščilo celo ta luksus, da 
svoje udeležence niso odpovedale, 
ampak so enostavno izostale, ne
katere celo v več skupinah. Takih 
smo našteli kar 13. Kajpada jih 
stroški bremenijo na osnovi pri
jave.

★ ★ ★

Kako so bile zastopane TOZD 
oz. DO v posameznih 
panogah

Naslednje organizacije se bodo 
čez leta s ponosom spominjale 
svoje udeležbe na 1. letnih šport
nih igrah SOZD Mercator.

I. Mali nogomet
1. Nanos - Postojna
2. Panonija - Ptuj
3. Agrokombinat - Krško
4. Del. skupnost SOZD

II. Rokomet
1. Panonija - Ptuj
2. Nanos - Postojna
3. Preskrba - Krško
4. Slovenija sadje - Ljubljana

III. Odbojka - moški
1. Sloga - Gornja Radgona
2. Hladilnica - Ljubljana
3. Panonija - Ptuj
Odbojka - ženske
1. Panonija - Ptuj
2. Ilirija - Ljubljana

IV. Namizni tenis - moški
1. Panonija - Ptuj
2. Nanos - Postojna
3. Univerzal - Lendava
4. Investa - Ljubljana
5. Emba - Ljubljana
6. Hladilnica - Ljubljana
7. Delovna skupnost SOZD
Namizni tenis - ženske
1. Slovenija sadje - Ljubljana
2. Rožnik - Ljubljana
3. Delovna skupnost SOZD

V. Streljanje z zračno puško - 
moški
1. Panonija - Ptuj
2. Zaščita - Kidričevo
3. Izbira - Postojna
4. Potrošnik - Lenart
5. Metlika
6. Sremič - Krško
Streljanje z zračno puško - žen
ske
1. Rožnik - Ljubljana
2. Agrokombinat - Krško
3. Panonija - Ptuj

VI. Kegljanje - moški
1. Panonija - Ptuj
2. Grosist - Ljubljana
3. Jelka - Ribnica
4. Ilirija - Ljubljana
5. Grosist - Postojna
6. Sremič - Krško
Kegljanje - ženske
1. Panonija - Ptuj
2. Rožnik - Ljubljana
6 MERCATOR

3. Sadje zelenjava - Ljubljana
4. Zarja - Ormož

VIL Pikado
1. Univerzal - Lendava
2. Zaščita - Kidričevo
3. Delovna skupnost SOZD
4. Panonija - Ptuj
5. Rožnik - Ljubljana

VIII. Balinanje
1. Grosist - Postojna
2. Izbira - Postojna
3. TMI - Postojna
IX. Šah
1. Univerzal - Lendava
2. Ilirija - Ljubljana
3. Hladilnica - Ljubljana

Nadaljevanje na 7. strani

Dr. Cvetko Doplikar, predsednik Sob Ptuj pozdravlja Mercatoriado. M. M.

Moštvo Delovne skupnosti SOZD v malem Častno predsedstvo na dan otvoritve Mercatoriade. K. H. 
nogometu. K. H.

Balinarji so precizni možje. M. M. Rokometna ekipa Metlike. K. H.
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Boj med generalnim direktorjem Goslarjem in Škrlavajem je bil srdit in dolgotrajen; zmagal je Škrlavaj, ki je imel ta dan več sreče. Foto: Matjaž Marinček

Prva organizirana športna rekreacija Mercatorja sklenjena Uvrstitev po točkah

Center za obveščanje SOZD

Na Ptuju Mercator ugledno sprejet
Nadaljevanje s 6. strani
X. Mini golf - moški
1. Hladilnica - Bohova
2. Slovenija sadje - Zalog
3. Panonija - Ptuj
Mini golf - ženske
1. Zaščita - Kidričevo
2. Panonija - Ptuj
XI. Vlečenje vrvi
1. Veleprodaja - Ptuj
2. Agrokombinat - Krško
3. Kmetijska zadruga - Cerknica
4. Metlika
XII. Tenis - ženske
1. Delovna skupnost SOZD

Tenis - moški
1. Investa - Ljubljana
2. Delovna skupnost SOZD
3. Contal - Ljubljana
4. Delovna skupnost SOZD
5. Investa - Ljubljana
6. Sadje zelenjava - Ljubljana
7. Delovna skupnost SOZD

XIII. Plavanje - moški
1. Sloga - Gornja Radgona
2. Nanos - Postojna
3. Panonija - Ptuj
4. Sremič - Krško
5. Hladilnica - Ljubljana
6. Slovenija sadje - Ljubljana

Plavanje - ženske
1. Sremič - Krško
2. Panonija - Ptuj

XIV. Streljanje na glinaste go
lobe

1. Zarja - Ormož
2. Zaščita - Kidričevo
3. Metlika
4. Zarja - Ormož
5. Potrošnik - Ptuj
7. Panonija - Ptuj
8. Panonija - Ptuj
9. Panonija - Ptuj

10. Zarja - Ormož
11. Delovna skupnost SOZD

Točk Z
Medalj 

S B

1. Panonija - Ptuj........................... .... 843 8 6 4
2. Nanos - Postojna ...................... .... 389 2 4 2
3. Rožnik - Ljubljana................... .... 268 1 2 2
4. Velepreskrba - Hladilnica .... .... 227 1 2 1
5. HG - Ilirija Ljubljana ............ .... 221 1 1 -

6. Slovenija sadje Lj....................... .... 203 2 1 -

7. Delovna skupnost SOZD ....... .... 159 1 1 2
8. Univerzal - Lendava................ .... 140 2 — 1
9. Agrokombinat - Krško........... .... 130 - 2 1

10. Sloga - Gornja Radgona........ .... 100 2 - -

11. Potrošnik - Lenart ................... .... 87 — — —

12. Zarja - Ormož............................. .... 51 1 - —

13. Sadje-zelenjava - Lj.................. .... 42 - - 1
14. Preskrba - Krško ...................... .... 40 — — 1
15. KZ - Cerknica ............................ .... 40 — — 1
16. Emba - Ljubljana ..................... .... 29
17. Contal ............................................ 5 1

Nadaljevanje na 16. strani

Kegljači M-Panonije. K. H.

Čakajoč na goloba. M. M. Fotografije sta prispevala: Kancijan Hva- Ekipa Universala iz Lendave. K. H. Drugouvrščena ekipa v malem rokometu,
stija in Matjaž Marinček. M-Panonije. K. H.

Sloga iz G. Radgone je nastopala na čelu z 
direktorjem, dobro pripravljena. K. H.
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Stranica za Mercator u bratskim republikama

O ve godine pravovremeno 
planiranje

Naš privredni sistem ima dve karakteristike: na 
jednoj strani tržište, a na drugo j strani plan, štoznači 
da se robno-novčani odnosi ne odvijaju isključivo 
stihijski, nego ih svesno usmeravamo.

Znamo da je svaki plan samo predvidanje, koje če 
se u budučnosti ostvariti sa odredenim stepenom 
verovatnoče. Svakako je pravilno da imamo plan 
rada, iako se ovaj ne ostvari uvek tako, kao što smo ga 
zamislili.

U ovoj godini počele su pripre- 
me za sastav plana još mnogo rani- 
je nego prošlih godina i to zbog 
akcije društvenopolitičkih zaje- 
dnica, Ljubljanske banke i Zavo
da za planiranje grada Ljubljane 
na području planiranja pomoču 
NUP obrazaca. Učesnici su sasta- 
vili metodologiju, kojom na osno- 
vu anketnih listova prate kretanje 
važnijih pokazivača finansijske 
uspešnosti RO, OOUR i RZ te pla
nirane investicije i potrebe po fi- 
nansijskim sredstvima (ovi po
slednji podaci uglavnom interesu- 
ju bankarske organizacije). Pošto 
su naše organizacije več morale

izraditi detaljne piano ve poslov
nih rezultata za 1979. godinu za 
nove obrasce, sastav plana za 
1979. godinu za vlastite potrebe i 
potrebe širih zajednica u SOUR 
neče predstavljati teškoče. S obzi
rom na investicije na nivou SOUR 
izraden i usvojen je program koji 
važi do 1980. godine. Učesnici pla- 
niraju investicije za sledeče godi
ne u skladu sa tim programom; 
izuzetak su one investicije koje ni- 
su uključene u srednjeročni pro
gram SOUR i učesnici ih sami fi- 
nansiraju, bez učešča udruženih 
sredstava

Planovi RO i SOUR uglavnom

če biti dopunjeni s obzirom na fi
nansiranje radnih zajednica zaje- 
dničkih službi. Učesnici u pojedi- 
načnim RO i takode u SOUR mo- 
rače detaljnije opredeliti obim ra
dnih zadataka zajedničkih službi 
te principe finansiranja.

Znači, planove več imamo, zato 
bitnih teškoča kod konačnog obli
kovanja predloga za SOUR neče 
biti; potreban je još samo samou
pravni put za usvajanje odnosno 
potvrdivanje.

Rezolucije društvenopolitičkih 
zajednica koje su nam kod plani
ranja uvek bile kao orijentacija, 
ovom če prilikom temeljiti na pre- 
dvidenjima svih učesnika u pri- 
vredi. Na kraju 1979. godine vide- 
čemo u kolikoj meri je ovakav na
čin planiranja pravilniji od pre- 
dašnjeg.

Upravo je sada u pripremi i re- 
publički zakon o planiranju i 
Izvršno veče SR Slovenije osvoji- 
če ga još tokom ove godine. Ovim 
zakonom biče data pravna osnova 
svim merama u oblasti planiranja 
u privredi, ostalim društvenim de- 
latnostima te društvenopolitičkim 
zajednicama.

Posle uspešno završenog polugoda

U dovoljeno svim 
zahtevima

Poslovni odbor MIB na dan 22. avgusta imao je 
svoju 8. sednicu, na kojoj je razmatrao zahteve za 
kratkoročne kredite i avale, zahteve za koriščenje 
udruženih sredstava za investicije i periodični obra
čun MIB za prvo polugode

Za kratkoročne kredite odnosno 
za produžavanje kratkoročnih 
kredita zahteve je podnelo 13 čla
nica u ukupnom iznosu 
78,593.611,85 dinara. S obzirom na 
raspoložljiva sredstva bilo je udo- 
voljeno svim zahtevima.

MIB nudi kratkoročne kredite iz 
sredstava članica i to iz sredstava 
po videnju te iz uročenih sredsta
va sa različitim otkaznim rokovi- 
ma. Na dan 16. avgusta bilo je kod 
MIB uročenih 43,187.660 dinara 
sredstava sa različitim otkaznim 
rokom. Osam članica je uročilo 
sredstva.

Zahteve za koriščenje udruže
nih sredstava za investicije uložile 
su sledeče članice: Mercator - Pe
karna Grosuplje -1,042.968 dinara 
za izgradnju pekare, Mercator - 
HG, OOUR Kavarna Evropa - 
2,100.000 dinara za adaptaciju ka- 
fane, Mercator - Velepreskrba, 
OOUR Grosist 18,875.454 dinara 
za izgradnju discount trgovine, 
Mercator - KK Sevnica, OOUR 
Proizvodnja - trgovina - 1,624.634 
dinara za uredenje nasada jabuka i

Draga Vaupotič, direktorica M-Interne 
banke.

hmelja, Mercator - Nanos, OOUR 
Indus Koper - 3,776.000 dinara za 
kupovinu prodajnih prostorija u 
Kopru te Mercator - Nanos,

OOUR Automaterijal Koper 
691.008 dinara za kupovinu pro
dajnih prostorija u Kopru.

Poslovni odbor je navedenim 
zahtevima udovoljio, jer su inve
sticije bile obuhvačene u srednjo- 
ročnom planu SOUR Mercator i u 
godišnjem operativnom planu. 
Sve članice kojima je bilo odobre
no koriščenje udruženih sredstava 
udružuju sredstva prema planu. 
Kod predloga financijskih kon
strukcija za pojedinačne investici
je, bila su maksimalno uključena 
sredstva osnovnih banaka, izvoda- 
ča gradevinarskih radova, dobav- 
Ijača opreme, a takode i vlastita 
sredstva investitora, pre svega za 
pripremne radove, energetiku i za 
trajna obrtna sredstva.

Tako je poslovni odbor u ovoj 
godini dosada odobrio koriščenje 
udruženih sredstava u iznosu 
81,712.716,60 dinara.

Kao poslednju tačku dnevnog 
reda, članovi poslovnog odbora 
razmatrali su periodični račun in
terne banke za prvo polugodje 
1978. godine.

Prihodi u prvom polugodu izno
sih su 9,835.371,95 dinara, rashodi 
9,568.159,23 dinara, a ukupnogdo- 
hotka bilo je 267.212,72 dinara.

Planirani troškovi poslovanja 
interne banke za prvo polugode 
koji obuhvataju troškove radne 
zajednice MIB i materijalni tro
škovi poslovanja bili su realizova- 
ni 79%, jer u radnoj zajednici MIB 
u prvom polugodu nisu još bila 
zauzeta sva planirana radna me
sta.

Pozitivni rezultat pokazuje da 
su tarife za plačanje usluga realno 
postavljene i da je MIB u prvom 
polugodu racionalno privredivala 
sredstvima svojih članica.

8 MERCATOR

Teren u Ptujskim Toplicama sa šatorima u kojima su bili smešteni učesnici Mercatori- 
jade ’78. K. H.

Manifestacija športa, solidarnosti 

i pripadnosti Mercatoru

Mercatorijada ’78
Posle prethodnih tekmičenja koja su se odvijala u 

regijskim središtima več dva meseca, 9. i 10. ovog 
meseca u Ptuju održano je finale Mercatorijade ’78 1. 
letnjih sportskih igara radnika, udruženih poljpori- 
vrednika i učenika u privredi SOUR Mercator.

Od 10.000 radnika i 3000 udruže
nih poljoprivrednika iz 63 Merca- 
torovih osnovnih i radnih organi
zacija u 30 slovenačkih opština te 
15 opština drugih republika, na 
prethodnim takmičenjima je uče- 
stvovalo 1133 radnika u 241 ekipi 
iz 35 organizacij, što je bar za prvu 
priredbu ove vrste lep uspeh. U 
finalu koji je organizacijski bio na 
visokom nivou, sa mnogo snalaž- 
Ijivosti, originalnosti i tehničkim 
usavršenjem pripremila ptujska 
radna organizacija Mercator Pano
nija na sportskim igralištima u 
Ptujskim toplicama. U Ptuju i u 
bližoj okolini učestovalo je oko 
400 učesnica i učesnika u 94 ekipe. 
Oprobali su svoje snage u malom 
nogometu, rukometu, odbojci, te
nisu, stolnom tenisu, gadanju vaz- 
dušnom puškom, gadanju na gli
naste golubove, kuglanju, boča- 
nju, plavanju, šahu, mini golfu, pi
kadu i potezanju užeta. Najbolji 
uspeh postigla je edipa domačina 
Mercator Panonija, primila je pre- 
lazni pehar SOUR Mercator te pe
har organizatora i tehničkog izvo- 
dača. Naravno, sve najbolje uvrš

čene ekipe i takmičari u pojedi- 
načnim granama primili su meda
lje, diplome i priznanja.

Mercatorijada ’78 koja je več ove 
godine izrasla u manifestaciju 
športa, solidarnosti i pripadnosti

/ J* %

Mercator &

% 1978
*

Mercatoru, bez sumnje če iduče 
godine dati podstrek ka učešču 
još večeg broja organizacija i poje- 
dinaca, jer su ovakve priredbe od 
velikog značaja za rekreacijo ra
dnika i razvijanje sportskog duha 
te za medusobno upoznavanje i 
plodniju saradnju.

Na prvoj Mercatorijadi nastupili su i takmičari u gadanju vazdušnom puškom. M. M.

i
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Predstavljamo vam DO Kmetijski kombinat Sevnica

Matjaž Marinček — Center za obveščanje

Kljub pozebi več kot po planu
O Mercator-Kmetijskem kombinatu Sevnica sem pred enim letom sicer že pisal 

(oktober, št. 8/9 - 77), vendar je od tedaj v tej DO prišlo do določenih sprememb, 
pa tudi takratna predstavitev ni bila ravno popolna.

Nova je samoupravna organizi
ranost: iz prejšnjih dveh temeljnih 
organizacij združenega dela so na
pravili štiri. Natančneje poveda

no: TOK Kooperacija je ostala, 
nekdanjo TOZD Proizvodnja - tr
govina pa so razdelili ha tri nove 
TOZD: Proizvodnja, Klavnica in

Trgovina. Tako so zdaj prodajalne 
v sami Sevnici vključene v TOZD 
Trgovina, tiste po vaseh pa so 
ostale v TOK Kooperacija. Nova 
samoupravna organiziranost velja 
od začetka letošnjega leta, regi
stracija pa je zaenkrat še v teku.

Pozeba - bič narave
Tako kot vsi kmetovalci tudi v 

Sevnici najbolj tožijo nad pozebo, 
ki je precej okrnila načrtovani pri
delek. Že samo lanska pozeba je 
na rastlinah napravila hudo ško
do, letošnja pa jo je le še stopnje
vala. Kmetom kooperantom se to 
najbolj pozna v vinogradih, kjer 
bo pridelek komaj omembe vre
den - tako po kakovosti kot po 
količini. Na kombinatovih planta
žah so načrtovali 186 vagonov 
(1860 ton) jabolk, pridelali pa jih 
bodo 50 vagonov, pa še ta jabolka 
bodo po kakovosti sodila v nižje 
razrede, kot bi sicer. Na nasadih 
ribeza so računali na 89 ton teh 
drobcenih sadežev, pridelali pa jih 
bodo le 30 ton - torej le tretjino 
načrtovane količine!

Menijo, da je za pozebe v zad
njem času v precejšnji meri kriva 
industrija, ki z nepotrebnim one
snaževanjem ozračja spreminja 
tudi mikroklimo. V Sevnici se bo
jijo, kaj bo, ko bo pričela obratova
ti nova atomska elektrarna v 
Krškem, ki v zrak spušča ogro
mne količine pare.

Novi pridelki - nove možnosti
Letos so kmetje kooperanti 

prvič gojili kumarice. Kombinat je 
namreč sklenil pogodbo s črno- 
meljskim Belsadom, kateremu so 
že dostavili letošnjo »bero«: 30 ton 
kumaric. Za prihodnje leto jih na
črtujejo 40 ton.

Novi vrsti fižola so sicer pričeli 
pridelovati že lani, letos pa je novo 
to, da so pogodbeno uredili njegov 
odkup.

Lani je Mercator-Sadje zelenja
va dala pobudo za gojenje zelene
ga stročjega fižola. V sevniškem 
kombinatu so se odločili za kolo
barjenje: na hmeljiščih, kjer je 12 
do 15 let rastlo zeleno zlato, za tri 
leta nasadijo fižol. S tem se zemlja 
obogati s hranljivimi snovmi, obe
nem pa se izboljša njena struktu
ra. Kombinat je priskrbel novi, v 
svetu že priznani sorti bowis in 
blue lake, ki se le po obliki razli
kujeta od običajnih sort fižola - 
bolj ploščati sta. Ko je bila po lan
ski trgatvi letina nared za prevoz v 
Ljubljano, si M-Sadje zelenjava 
novega fižola menda ni upala po
nuditi na tržišču, češ da zanj med 
potrošniki ne bi bilo pretiranega 
zanimanja. Odkupila ga je le manj

šo količino. Ostanek pridelka je 
poskusno odkupila zagrebška 
Hladnjača. Tam so ugotovili, da 
sta novi, visoki sorti kakovostnej
ši od klasičnih nizkih sort in da sta 
zelo primerni za blanširanje in 
predelavo. Z velikim veseljem so 
odkupili celotno letošnjo letino 
teh dveh sort - 50 ton. Ob vsem 
tem pa kombinat še naprej goji 
stare sorte, predvsem jeruzalem
čana in zasavčana, ki ju je pridelo
val že pred tem. Za te vrste se, 
poleg drugih, predvsem zanimata 
Mercator-Nanos in Živila Kranj.

Kljub pozebi več prihodka, 
kot je bilo načrtovano

Na srečo vsem kombinatovim 
pridelkom pozeba le ne more do 
živega. Vsako leto pridelajo kar 
pomembno količino hmelja. Lani 
so ga na 76,5 ha pridelali 107 ton, 
letos pa ga je bilo le okrog 95 ton, 
ker je bilo precej hmeljišč obnov
ljenih. Vendar je cena hmelja ugo
dna in bodo tudi letos z njim 
ustvarili za okrog 800 tisoč dinar
jev deviz.

Proizvodnja mleka lani še ni 
presegla količine 3 milijone litrov, 
letos pa jim bo to verjetno uspelo: 
planirali so 3,1 milijona litrov.

V sodelovanju s kmeti koope
ranti bodo letos spitali okrog 
10AV ŽIVINE. Letošnja novost je 
sodelovanje med ljubljansko 
TOZD TMI (M-Velepreskrba) in 
TOK Kooperacija: sevniški kmet
je so letos pričeli za Ljubljano pi
tati 110 glav živine. V prihodnjem 
letu bo nekaj kmetov dokončalo 
gradnjo novih hlevov in predvide
vajo, da bodo lahko takrat pitali 
400 glav živine. Seveda vsa živina 
še ne bo letos spitana, računajo pa 
na približno 30 glav oziroma 15 
ton mesa.

Zanimivo je, da bo letošnji ce
lotni prihodek v Mercator-Kmetij
skem kombinatu Sevnica verjetno 
višji, kot pa je bilo načrtovano - in 
to kljub pozebi! Planiranih 163 mi
lijonov dinarjev celotnega prihod
ka so spričo ugodnega indeksa ra
sti povišali na 188 milijonov dinar
jev. Takrat še niso vedeli, da bo 
pustošila pozeba, zato vse kaže, da 
na novo planiranega prihodka ne 
bodo dosegli, skoraj gotovo pa bo
do presegli prvotno načrtovanega.

Živahna družbenopolitična 
aktivnost

Kaže, da je sindikat najbolj ak
tivna družbenopolitična organiza
cija v sevniškem kombinatu. V 
zadnjem času so organizirali živa
hno predkongresno dejavnost. Z 
organizacijo in 50 odstotki finanč
nih sredstev so bile osnovne orga
nizacije sindikata (OOS) posamez
nih TOZD udeležene pri 3-dnev- 
nem strokovnem izletu na Češko
slovaško, kamor je odpotoval poln 
avtobus kombinatovih delavcev. 
Tudi OOS pri TOK Kooperacija je 
priredila izlet: za 4 avtobuse
kmečkih žena, združenih v aktivu 
TOK, je odpotovalo na avstrijsko 
Koroško, kjer so bile gostje Mirta 
Zwittra, vodje gospodarskega re
sorja pri Zvezi koroških zadrug. Iz 
namenskih sredstev sklada TOK 
je pospeševalna služba pomagala 
kriti tudi enodnevni obisk sejma v 
Gornji Radgoni ter ogled vinogra
dniške skupnosti v Metliki. Za

Takole je M-Kmetijski kombinat 
Sevnica na razstavi cvetja in sadja, 
ki je bila od 8. do 11. septembra v 
Ljubljani, predstavil svoje pridelke - 
več sort jabolk in hmelja.

kmete kooperante prirejajo pozi
mi tudi strokovna predavanja in 
na ta način v veliki meri pripomo
rejo k njihovi vsestranski, pred
vsem pa strokovni izobraženosti. 
Predlani so tako pripravili 50 pre
davanj, lani nekoliko manj (da se 
snov ne bi ponavljala), letos pa bo 
predavanj spet več; pripravili jih 
bodo v sodelovanju z živinorej- 
sko-veterinarskim zavodom iz Ce
lja.

Od 162 zaposlenih delavcev M- 
Kmetijskega kombinata Sevnica 
je 18 članov Zveze komunistov. 
Pri tem podatku seveda niso upo
števani kmetje kooperanti, vendar 
so si odgovorni zadali nalogo, da 
tudi kmete, člane ZK, vključijo v 
Osnovno organizacijo. Zaenkrat 
jim še ni uspelo ustanoviti OO ZK 
po TOZD - to je naloga, ki jo na
meravajo izvršiti do konca leta.

V osnovno organizacijo ZSMS 
na ravni delovne organizacije - 
ustanovljena je bila pred letom 
dni - je vključenih 77 mladincev. 
V letošnjem letu so pripravili več 
delovnih akcij; ena takšnih je bilo 
sajenje jablan, za bližnjo priho
dnost pa načrtujejo tudi obiranje 
jabolk. Tekom jeseni nameravajo 
organizirati aktiv mladih zadruž
nikov pri TOK Kooperacija.

Vzorna skrb za kmeta
Tovariš Alojz Florjančič, direk

tor TOK Kooperacija je povedal, 
da pripravljajo samoupravni spo
razum o kreditiranju stanovanjske 
gradnje kmetov kooperantov; 
osnutka samoupravnega sporazu
ma in pravilnika sta že gotova. 
Kmetje kooperanti - tudi tisti, ki 
še ne bi bili takoj zainteresirani za 
gradnjo - bi dajali določen odsto
tek prihodka od pridelkov v pose
ben sklad in ta bi bil potem osno
va za omogočanje kreditov.

Za velik uspeh smatrajo v kom
binatu podatek, da je od 350 kme
tov kooperantov že kar 35 invalid- 
sko-pokojninsko zavarovanih pri 
TOK Kooperacija, okrog 10 pa se 
jih bo zavarovalo v kratkem. Še 
posebej spodbudno je, da je veliko 
od teh mladih.

Kaže, da v Sevnici res veliko 
storijo za kmeta, prihodnost in po
slovni rezultati pa bodo pokazali 
plod teh naporov.

Letošnji pridelek je precej prizadela pozeba

Prodajalna Kmetijska oskrba II. v Sevnici

Traktor kupiti ali ne, - to je zdaj tu vprašanje... Treba se je le odločiti in vstopiti v prodajalne^ ki je dobro založena
SEPTEMBER 78

Vse foto: Matjaž Marinček
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Oranžni M nekdanje prometne trgovinice je ostal v senci bližnjega blagovnega centra v Kosezah. Vrhu tega je Eno najlepših Mercatorjevih gostišč v Ljubljani, Motel Tikveš, v sklopu DO Hoteli-gostinstvo. - Obljubljeni 
nekdo spredaj nasadil še fižolovke. pogovor za okroglo mizo s to organizacijo odlagamo za eno naslednjih izdaj časopisa.
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Dolenjski list je 17. avgusta ob
javil prispevek o Mercator - Kme
tijskem kombinatu Sevnica. Zara
di dobrih kooperantskih odnosov 
v Sevnici ne poznajo mesne krize. 
V kombinatu vedo, kako bodo te
kle dobave govedi, saj imajo z rej
ci sklenjene pogodbe. V primerja
vi z enakim polletjem lanskega le
ta presegajo razmerje dobav veli
ke govedi za 122 odstotkov.

Prav tako kot z govedino v Sev
nici tudi s svinjino nimajo proble
mov. Mercator - Kmetijski kobni- 
nat Sevnica, TOZD Proizvodnja in 
trgovina, ima namreč dolgoročno 
pogodbo z vrstniki v Lundbergu 
pri Varaždinu za 5000 prašičev 
letno.

Tako Sevniški primer neposre
dnega dogovarjanja prinaša oboje
stransko zadovoljstvo.

V isti številki Dolenjskega lista 
smo lahko prebrali še dva sestav
ka, ki se nanašata na Mercator, in 
sicer pod naslovom »Ali se branijo 
zaslužka« ter »V Stari vasi so želi«.

Prvi prispevek prinaša novice iz

Mercator - Agrokombinata Krško. 
Vsako leto zakoljejo v klavnici 
Agrokombinata 6000 do 7000 pra
šičev, vendar ni med njimi niti 
enega, ki bi ga odkupili v lastni 
občini. Podatek je osupljiv, če po
vemo, da imajo menda celo »pre
sežek« pujskov - odojkov in da so 
presežki tudi pri koruzi kot pogla
vitni hrani pri pitanju. Kaj je temu 
vzrok, lahko le ugibamo. Pobudo 
za »domačo« svinjerejo so že pred 
leti dali brestaniški veterinarji. 
Osnove so prve »mini farme«, ki 
sedaj že dobivajo nove posne- 
malce.

Drugi prispevek govori o žetvi 
rži v Stari vasi. Poleg približno 900 
kilogramov rži pridelajo tukaj še 
okrog 80 do 100 kg rženih rožičkov 
za ljubljansko tovarno Lek. Ta od
kupi tudi rž in to po ceni za pšeni
co. Na površinah okrog jedrske 
elektrarne, kjer zdaj sejejo rž, so v 
prihodnje predvideni sadni na
sadi.

Delavska enotnost je 16. sep
tembra objavila del sestavka o de

lu sindikata v minulem štirilet
nem obdobju, ki je bil objavljen v 
zadnji številki »Mercatorja«.

V isti številki smo prebrali tudi 
prispevek o Mercatoriadi v Ptuju. 
Pohvala gre predvsem Ptujčanom 
za uspešno organizacijo prvih let
nih iger in seveda vsem udeležen
cem.

O finalu Mercatoriade sta 12. 
septembra pisala tudi Ljubljanski 
dnevnik in Večer.

Ljubljanski dnevnik je 18. sep
tembra objavil krajši prispevek o 
prošnji za soglasje, ki jo je Merca
tor poslal izvršilnemu odboru de
legatov združenja TOZD gostin
stva in turizma pri Gospodarski 
zbornici Slovenije, da lahko kot 
stransko dejavnost registrira turi
stično posredovanje. Sekcija turi
stičnih agencij pri Gospodarski 
zbornici Slovenije je to prošnjo za
vrnila z obrazložitvijo, da naj Mer
cator svoje turistično posredniš
tvo organizira v delovni organiza
ciji Hoteli-gostinstvo.

Na koncu je postavljeno vpraša

nje, ali je ob enaidvajsetih turistič
nih agencijah v Ljubljani res po
trebna še ena.

Delo je 19. septembra pisalo o 
težavah vinogradnikov, ki zaradi 
spomladanske pozebe in ponekod 
še toče pričakujejo le 30% pridel
ka povprečne letine. Samo v vino
gradništvu v krški občini znaša 
škoda kar 62 milijonov dinarjev. 
Tudi topli in sončni septembrski 
dnevi ne bodo mogli nadoknaditi 
zamujenega. Zato so v Mercator - 
Agrokombinatu Krško v hudih 
škripcih. Starega cvička je zmanj
kalo, novega pridelka pa bo zelo 
malo. Že v polletni bilanci so zašli 
v izgubo, ki se bo do konca leta še 
povečala. Odkupne cene se bodo 
zvišale za približno 8 odstotkov.

Ljubljanski dnevnik je 19. sep
tembra objavil prispevek »Ceneje 
do ozimnice«. V njem obvešča 
kupce, da bo ozimnica od 20. sep
tembra do 20. oktobra na voljo v 
47 prodajalnah, od tega v 32 Mer
catorjevih. Vsi pridelki bodo prve 
kakovosti.

Delo je 22. septembra pisalo o 
novem trgovsko-poslovnem cen
tru na Rakovniku, ki ga bo gradilo 
SGP Ingrad. Center bo imel 5190 
m2 koristnih površin, od česar bo 
1550 m2 namenjenih za trgovsko 
in gostinsko dejavnost. Projektno 
nalogo sta predložila že M-Rožnik, 
TOZD Dolomiti, za samopostrež
bo in Mercator - Hoteli gostinstvo 
za gostinske prostore. V gostin
skem delu naj bi bil restavracijski 
prostor z eno ali več jedilnicami. 
Načrtovani pa sta še točilnica in 
bife.

Ostale površine naj bi si delili: 
Ljubljanska banka, lekarna, po
šta, frizerski salon, Mladinska 
knjiga, foto trgovina ter predstav
ništvo Polikema in Zavod za ure
janje zemljišč pri občinski skup
ščini Vič-Rudnik. .

Pogodbe za nakup posameznih 
prostorov še niso sklenjene, ker 
pri Ingradu še niso izračunali cene 
za m2 površine.

Pred pričetkom gledališke sezone v Ljubljani Z dnevnega reda sekretariata KO OOS

Alenka Malenšek - M-Velepreskrba, TOZD Grosist

Ogledalo časa v Mestnem 
gledališču

Poletje je za nami in jesenski čas že odgrinja gledališke zavese. Z abonmajskimi 
in izvenabonmajskimi vstopnicami Mestnega gledališča ljubljanskega bo OOS 
TOZD Grosist tudi letos omogočila svojim delavcem ogled dramskih uprizoritev.

Alenka Malenšek — M-Velepreskrba, TOZD Grosist

Več za kulturne 
potrebe tudi v 
okviru sindikata

»Kulturna dejavnost je potreba po bogastvu delova
nja, živa človeška potreba po delu, ki plemeniti, v 
katerem uživamo, najdemo zadovoljstvo in ki daje 
dodaten smisel življenju. Kulturnega kruha nam ne 
bo rezal nihče, če si ga ne bomo rezali sami, kakor 
bomo vedeli, znali in hoteli. Zato se moramo vsi po
brigati, da bo napočila zarja tistega dne, ko kultura ne 
bo več krizantema siromakova, temveč bogatega.« (I. 
Cankar).

Bilten gledališke hiše nam obe
ta letošnjo gledališko sezono obli
kovano tako, »da bi bila pošteno 
ogledalo času, ki ga živimo,, v 
ospredje našega zanimanja je sto
pila analiza odnosov«.

In kaj nam je gledališki ansam
bel Mestnega gledališča ljubljan
skega pripravil v igralnem letu 
1978/79? Iz sodobne slovenske 
drame komedijo Milana Jesiha 
»Vesela nedelja« v režiji Zvoneta 
Šedlbauerja, in ljudsko igro Cvet
ka Golarja »Vdova Rošlinka« v re
žiji Žarka Petana, ki jo je Odbor 
združenja dramskih umetnikov 
pri Mestnem gledališču ljubljan
skem v pretekli sezoni naštudiral 
za gostovanje med našimi izseljen
ci v Kanadi in Združenih državah 
Amerike; iz starejše slovenske 
drame kmečko socialno dramo 
Ivana Cankarja »Kralj na Betajno
vi« v režiji Dušana Jovanoviča; iz 
evropske drame satiro Slavomira 
Mrožka »Grbavec« v režiji Mileta 
Koruna in farso Alana Ayckbour- 
na »Norčije v spalnici« v režiji Mi
rana Herzoga; ogledali si bomo 
lahko še slovensko noviteto, ki jo 
je po eni najznamenitejših novel 
velikega Sovjetskega pisatelja Mi- 
haila Bulgakova, »Pasje srce«, pri
redil odrskim deskam Žarko Pe
tan, ki je delo tudi režiral. Vse 
dprizoritve so krstne.

Kmečka socialna drama Kralj 
na Betajnovi je slika prodiranja 
kapitalizma na vas in posledic so
cialnega razslojevanja. Postavlje
na je v čas agrarne krize, v čas 
propadanja malega in srednjega 
sloja kmetov, nd račun katerih so 
bogateli vaški oderuhi, krčmarji, 
veleposestniki, ki so kot mogotci 
krojili svet; ob tem socialnem raz
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slojevanju je duhovščina eden od 
dveh stebrov reakcije, ki podaja 
roko izkoriščevalcu, učiteljstvo pa 
se izživlja v rodoljubnem frazarje- 
nju in hlapčevstvu.

Osrednja, oseba Betajnove, tega 
simbola gruntarstva in izkorišča
nja, je Kantor, nasilen, surov, in 
brezobziren, ki se z oderuštvom, 
goljufijo in naposled z zločinom 
prikoplje do tovarne. Okoli njega 
žanje svoj davek revščina, sam pa 
raste, raste. Toda premalo mu je 
bogastvo, premalo, da je gospodar 
svoje fare. Hoče še politično moč. 
Hoče biti poslanec. Zato podkupi 
župnika, da bi mu pomagal do 
mandata, ker ima župnik v fari ve
lik vpliv (»Vi duše, jaz telesa« ga 
prepričuje Kantor). Edini, ki na
stopi proti Kantorju, je propadli 
študent, ali vagabund, kot se sam 
ironično imenuje, Maks Krneč, sin 
starega Krneča, predstavnika 
množice propadlih kmetov, bivše
ga gostilničarja in trgovca, ki ga je 
Kantor potegnil na dno. Svojo 
protiigro vodi sprva iz osebnih ra
zlogov, kasneje pa ga hoče raz
krinkati; agitira proti Kantorjeve- 
mu mandatu in kot socialni refor
mator, borec za objektivno resni
co in pravico, kot predstavnik na
predne inteligence, organizira v 
tovarni delavski upor. Kantor na
ščuvane delavce odpusti (prikaza
ni so v Lužarju, predstavniku pre
bujajočega proletariata, ki pod 
vodstvom napredne inteligence 
začne boj za svoje pravice), Maksa 
pa skuša podkupiti: ponuja mu ro
ko svoje hčere, ki jo je Maks ljubil. 
Tu pa zgodba v svoji dramski 
zgradbi doživi preobrat, ki pome
ni idejni višek dela: »In dali boste 
krono z glave, žezlo iz roke«, revo

lucionarno prerokuje Maks. »Niti 
koraka ne dalje, ne za palec ne 
boste razširili kraljestva. Ali ste 
čutili, da se že giblje tam doli, da 
se že upirajo vaši sužnji? To je 
moje delo, kralj veličastni, to je 
plot, je vest!« Maks ne pozna kom
promisov (dokler je le osebni ma
ščevalec, je omahljiv, kasneje, kot 
vodja proletariata, pa nepopust
ljiv. Čeprav telesno propade, kot 
žrtev Kantorjevega nasilja, na 
koncu idejno zmaga in uresniči se 
napoved socialne revolucije.)

Kantor hoče z umorom zavreti 
socialno revolucijo in se obdržati 
na »tronu« kot tip nadčloveka, ki 
mu je dovoljeno poseči po kakrš
nemkoli sredstvu, da se prikoplje 
do uspeha. Predstavlja nasilje, ki 
gre preko vseh ovir, celo preko 
človeških življenj, do cilja. »Pot 
do trona je težka«, ugotavlja. »Člo
vek mora gaziti do kolen v krvi in 
solzah«. V to igro se vpleta soigra 
župnika, predstavnika političnega 
klerikalizma, diplomata, reakcio
narja, ki mu socialne razlike po
menijo izraz božje volje, klavrnega 
mešetarja, ki v zameno za mate
rialni dar (»Sezidal vam bom fa- 
rovž in hlev zraven na svoje stro
ške«, ga podkupi Kantor) ogluši in 
oslepi za Kantorjevo zločest in mu 
stopi trdno ob stran. Njegova zvi
tost ni nič manjša od Kantorjeve, 
kajti zasluti nečistost Kantorjevih 
rok ob Maksovi smrti, toda Maks 
je tudi njegov nasprotnik. Ta zve
za, zveza med Kantorjem - posvet
no oblastjo in župnikom - cerkve
no oblastjo, je zveza obeh stebrov 
reakcije, kapitalizma in klerikali
zma, ki se, kadar sta ogrožena, te
sno povežeta, da bi onemogočila 
boj izkoriščanih sil.

OOS skrbi za kulturno izobraže
vanje delavcev, s tem da jim z na
kupom vstopnic omogoča oglede 
kulturnih predstav v različnih kul
turnih hišah. Ugotavljamo veliko 
potrebo delavcev po kulturnem 
življenju, srečujemo pa se s pro
blemom premajhnih finančnih 
sredstev. Ta problem bomo skuša
li rešiti v prihodnjem letu s sa- 
moudeležbo pri nakupu vstopnic.

OOS TOZD Grosist bo organizi
rala kulturne proslave ob po
membnejših jubilejih (državni 
prazniki, 30-letnica Mercatorja) v 
sodelovanju z našimi kulturnimi 
hišami, skušali pa bomo organizi
rati tudi svojo kulturno skupino.

Poiskati je treba tudi način, ka
ko najbolj preprosto kulturno 
vplivati na delovnega človeka, ka
ko mu približati kulturo kot vsak
danji kruh, tako da bi delavec sam 
od sebe obiskoval kulturne hiše. O 
svojih tovrstnih doživetjih naj bi 
tudi javno razmišljal - na primer s 
prispevki v glasilu Mercator.

V IO vsake OOS bi moral delo
vati kulturni delavec kot animator 
kulture, ki naj bi v sodelovanju s

sodelavci v TOZD oziroma v DO 
skušal premakniti kulturno koles
je, pri čemer ni potrebno, da je ta 
animator kulture ali kulturni po
slanec ravno član IO OOS.

Kulturniki naj bodo tisti delav
ci, ki jim je kulturno delo blizu in 
ki so voljni delati.

Rada bi poudarila tudi potrebo 
po prilagoditvi kulturne dejavno
sti vsem OOS, v skladu z razpolož
ljivimi finančnimi sredstvi in z za
nimanjem določenega kulturnega 
okolja. V bodoče, ko bi iz prakse 
bili že seznanjeni s področji zani
manja, pa bi lahko pripravili skup
ni kulturni program na ravni 
SOZD. Sekretariat KO OOS je 
predlagal, da v svoj bodoči pro
gram dela vključi kulturno dejav
nost, ki naj bi jo vodila posebna 
kulturna komisija, sestavljena iz 
delegatov posameznih OOS.

Rada bi omenila še program ob
činske kulturne skupnosti Lj. Vič- 
Rudnik, v katero po svojem sede
žu spadamo in ki določa tudi pod
poro programom kulturnih dejav
nosti, ki potekajo v organizacijah 
združenega dela preko animator
jev kulture.
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Ob 36. obletnici tragedi j e preživeli član kolektiva Mercator

Stane Vrhovec-Hobin

Pričevanje o Udenborštu
V tem mesecu se spominjamo tragedije 64 borcev, 

ki so na Gorenjskem pri Udenborštu zašli v nemški 
obkoljeni obroč. V kolektivu Delovne skupnosti 
SOZD je eden od treh ljubljančanov, ki so edini preži
veli ... Objavljamo odlomek spominov.

Drugi dan smo se ločili od Škof
jeloških gozdov. Naš bataljon, ki 
je po združitvi z Fazanovo četo 
močno narasel, se je pregrupiral v 
več čet. Proti večeru pa so krenile 
nove čete: Sevška, Poljanska, Je
seniška in Kokrška, vsaka na svo
je določeno področje.

Večina tovarišev, poznanih še iz 
Dolomitov, je krenila v Kokrško 
četo. Mrak je legal na zemljo, ko 
smo zapustili škofjeloške gozdo
ve. Pot nas je vodila preko Sore. V 
Mavčičah smo se s čolnom prepe
ljali čez Savo, nato pa krenili po 
polju proti Krvavcu. Noč je bila 
svetla, rahla megla nam je omogo
čala hitrejše gibanje. Ozračje je bi
lo polno vonja po cvetočih žitari
cah. Dan smo prebili v gozdu blizu 
Brnikov, nato pa nadaljevali pot 
proti Krvavcu. Tik nad Jezersko 
planino na Krvavcu smo se utabo
rili. Tu je bilo dogovorjeno mesto, 
kjer se najdemo s Kokrško četo. 
Tovariš Cegnar, ki je bil poslan za 
zvezo, nas je kmalu našel. Skupno 
smo potem krenili. Pred nami je 
bila težka in dolga pot, saj se je 
Kokrška četa nahajala v planinski 
koči na Kališu. Vendar smo z do
bro voljo in stalnim vzpodbuja
njem tovariša Cegnarja po 10-ur- 
nem maršu dosegli cilj. V planin
ski koči na Kališu je bila zbrana 
četica gorenjskih partizanov. Tež
ko so nas pričakovali, tudi kuhar 
Matevž Benedičič z Jesenic se je 
dobro odrezal s svojimi gorenjski
mi žganci. Temeljito smo se pod
prli, potem se je razvilo živahno 
razpravljanje o partizanskem gi
banju na dolenjski strani.

Naše partizansko življenje se je 
bilo dosedaj odvijalo predvsem v 
nižinskih predelih. Novo področje 
je bilo visoko, gozdovi so postali 
redki, le tu in tam je stala samotna 
smreka, vse je bilo poraslo z ru
ševjem. Nad nami se je mogočno 
dvigalo proti nebu skalnato po
bočje Storžiča. Naše operativno 
področje je segalo od doline Ko
kre preko Storžiča, Konjščice, 
Dolge njive, Sije planine, Kofc, tja 
do Dobrče pod Begunjščico. Te
ren je bil še poln nemškutarjev, ki 
so izdali svojo domovino. Zato je 
bila naša prva naloga, očistiti te
ren izdajalcev. Še tako rafinirana 
kamuflaža jim ni uspela, da bi ušli 
roki pravice. Zaupanje v partizan
sko gibanje je postajalo vsak dan 
večje. Dnevno so prihajali novi 
borci in borke. Dnevno smo uni
čevali gospodarske naprave, ki so 
služile vojni industriji okupatorja. 
Po uspeli akciji v Lomu pri Tržiču 
smo se utaborili v gozdu tik nad 
Veliko Poljano.

Drugo jutro smo se odločili, da 
se premaknemo preko Javorni- 
škega sedla v gozdove Konjščice. 
V dolinah je bilo še vse zavito v 
meglo, ko me je poklical komisar 
Lado ter mi naročil, naj vzamem 
še enega tovariša in naj pregledam

pot, po kateri smo se nameravali 
premakniti, predvsem pa Javorni- 
ško sedlo. Izbral sem ljubljančana 
Buldka. Oprezno sva zapustila ta
borišče ter se s puško, pripravlje
no na strel bližala Javorniškemu 
sedlu. Korak za korakom sva se 
bližala cilju, prisluškovala in v lo
ku obšla sedlo. Ko sva se temeljito 
prepričala o varnosti, sva odšla na 
cilj. Nemcev ni bilo videti nikjer, 
ostali so samo sledovi za njimi. 
Stezice, ki so vodile preko sedla, 
so bile na gosto posute s suhimi 
vejami. Prejšnjo noč je bila tu 
močna sovražna zaseda, ki naj bi 
jo pokanje vej opozorilo na bliža- 
nje partizanov.

Zadovoljna sva se vračala proti 
taborišču. Sigurna, da ne bova na
letela na sovražnika, sva si po lov
sko oprtala puški in se pomenko
vala med seboj. Še oster ovinek, 
potem kratka vzpetina in bila bi v 
taborišču. Toda glej! Za ovinkom 
na jasi je kakih 10 m pred nama 
sedela gruča približno 30 »zelen
cev«, ki so počivali. Kakor okopa
na sva obstala.

Ni bilo časa za premišljevanje. 
Eden izmed zelencev vstane in 
pravi »Kleine, komm, komm.« 
Sam ne vem, kako sem spravil pu
ško z rame, nameril v gručo in 
sprožil.

V trenutku sva se obrnila in se 
pognala v strmino proti vrhu Stor
žiča. Komaj sva napravila nekaj 
korakov, se je usula za nama toča 
krogel. Ropotalo je, kot bi stresal 
orehe.

S puško, pripravljeno na strel, 
sva premagovala strmino ter tik 
pod vrhom Storžiča dosegla gre
ben. Previdno sva se začela spu
ščati po pobočju, misleč, da obide
va Malo Poljano in se tako vrneva 
v tabor, odkoder sva krenila v pa- 
trolo.

Spuščanje po skalnem pobočju 
je počasi napredovalo, tu pa tam 
se je sprožil kamen in njegov ro
pot je votlo odmeval po grapi v 
dolino. Sonce se je s poslednjimi 
žarki poslavljalo in utonilo nekje 
za Jelovico.

Mrak je počasi legal na zemljo, 
ko sva se utrujena približevala 
Karničarjev! koči na planini. Od 
koče prihajajoči glasovi so pričali 
o življenju v njej. Toda teh glasov 
je bilo čedalje več. »Naši niso tako 
neprevidni, da bi tako kričali« 
sem dejal. Kmalu zagledava pred 
kočo gručo golorokih ljudi, ki so 
se glasno pogovarjali. »Pomakni
va se še bliže, morda so naši« mi 
pravi tov. Buldek. Previdno, s pu
ško preko rame, sva se začela spu
ščati po zadnjem pobočju proti 
koči.

»Švabi so,«va ugotovila naen
krat. Govorica jih je izdala. Tudi 
oni so naju opazili. Njihovemu 
»Halt!« so sledili streli. Nizko 
sklonjena sva jo ubrala po najbliž
ji stezi nazaj proti vrhu Storžiča.

Na poti sva našla še oba brata Mi
heliča, partizana naše čete, in 
skupno smo okrog polnoči dosegli 
vrh Storžiča. V železni skrinjici, ki 
se je nahajala na vrhu, je bila spo
minska knjiga, v katero smo zapi
sali obisk partizanske patrole. Ne
kaj prej je vrh Storžiča obiskala 
nemška patrola in svoj obisk prav 
tako zapisala v knjigo.

Noč je bila svetla, zato smo takoj 
nadaljevali svojo pot. Namenjeni 
smo bili obiti Javorniško sedlo ter 
nadaljevati pot proti Konjščici. 
Krenili smo z gorske stezice ter jo 
ubrali po strmem pobočju proti 
Jezerski strani. Previdno smo se 
spuščali po ruševju navzdol in pri
ti jutru hitro obšli nevarno po
dročje Javorniškega sedla. Jutra
nja megla se je umikala prodirajo
čim sončnim žarkom, ko smo se 
ustavili v četnem skladišču hrane. 
Tu smo se dodobra podprli ter ča
kali na zvezo.

Tiste dni so nemške enote kakor 
stekli psi sledile takrat še redke 
partizanske skupine. Divizije so
vražne vojske, ki so bile poslane 
na vzhodno fronto, so se prej 
preizkusile v bojih proti partiza
nom. Hajkah so vsak dan, taborili 
v gozdovih, postavljali zasede na 
vseh prehodih, se preoblačili v 
partizane, vse z namenom, da za 
vsako ceno uničijo partizansko gi
banje v Karavankah. Prav v tem 
času je prišel na Gorenjsko tudi 
Kranjčev bataljon, se v težkih bor
bah prebil preko Karavank na Ko
roško in potem dalje proti Štajer
ski. V dolinah so se pojavili letaki, 
ki so sporočali, ljudem, da je po
slednji bandit »ubit«.

»Sedaj je čas, da nastopimo MI,« 
je dejal komandir Črto. »Pokaži
mo jim da lažejo!« Patrola šestih 
tovarišev je krenila z vrha Kara
vank do Šmarne gore in v zasedi 
pri Šmartnem pod Šmarno goro 
uničila sovražnikovega motorizi
ranega kurirja. Ob povratku v Ka
ravanke je napadla okupatorski 
postojanki v Vodicah in Cerkljah, 
likvidirala nekaj okupatorjevih 
plačancev ter se še isto noč vrnila 
v gozdove Karavank. Akcija je sle
dila akciji. Dan za dnem so se vr
stili uspešni napadi na sovražni
kove postojanke. Uničena je bila 
močna sovražnikova patrulja v 
sedlu Kal pod Kofcami, razbili 
smo sovražnikovo ofenzivo na Je
lovico. Kolona, ki se je pomikala 
po glavni cesti proti Jelovici, je 
naletela na našo zasedo. Prednjo 
stražo smo pustili mimo, kolone 
vojske so se valile naprej. Lep 
osebni avtomobil se je počasi po
mikal proti nam. Mitraljezec Sta
ne Mrhar ga je napeto spremljal. 
Vžgal je! Pol metra pred avtomo
bilom se je dvignil prah. Dobro je 
pomeril. Trenutek kasneje je avto 
sam zapeljal v snop krogel. Šofer, 
komandant kolone in dva polici
sta so bili ubiti. Avto se še ni mo
gel ustaviti, ko je bil že tovariš Črt 
iz Ljubljane pri njem. Razbil je 
vrata, pobral orožje in vojaško tor
bico ter se pod našim ognjem 
spretno umikal. Četa je z akcijo 
dobila svojo prvo brzostrelko, v 
torbici pa je bil točen načrt sovraž
ne ofenzive proti partizanskim

enotam na Jelovici, ki je bila v 
teku.

Naša pot nas je vodila preko Ka
la, Kofc, Sije planine in Pungrata 
na Dolgo njivo. Tu smo se zadržali 
nekaj dni, napravili nekaj akcij na 
Koroškem, potem pa nadaljevali 
pot na Konjščico. Pred nami je 
bila živilska akcija v Smukov mlin 
pri Retnjah pod Tržičem.

Že popoldan smo krenili. Nad 
Veliko Poljano pod Storžičem 
smo v gozdu pustili vso odvečno 
opremo in se začeli hitro spuščati 
po pobočju Storžiča v dolino. Ob 
prvem mraku smo zapustili goz
dove. Krenili smo med njivami in 
vrtovi.

Bila je že trdna noč, ko smo bili 
na cilju. Proti jutru smo se vračali 
z obloženimi nahrbtniki proti 
Storžiču. Z nami so bili v akciji 
komandir čete v II. bataljonu Ko- 
krškega odreda, Janez Perko, nje
gova dva brata, intendant četer ter 
komisar Lado Škapin.

Noč se je nagibala h kraju, ko 
smo prešli glavno cesto Kranj-Tr- 
žič in se napotili v Udenboršt. 
Mrak je postajal redkejši, ko smo 
se bližali Udenborštu. »Danes pre
ko dneva bomo ostali tu v gozdu, 
zvečer pa bomo opravili še eno 
akcijo v Dupljah,« je dejal koman
dir, Janez Perko. Sam je bil na

stane Vrhovec kot vojak

rnreč tu domačin, kakor tudi še 
več drugih borcev naše čete. »Za
kaj ne nadaljujemo poti?«, so se 
spraševali borci. »Do jutra mora
mo doseči vsaj Križko goro,« je 
bilo mišljenje večine borcev. »Tu 
bomo ostali!* je sledilo ponovno 
povelje. »Saj ni v bližini nobene 
sovražne vojske, razen nekaj žan- 
darjev,« je še dodal tovariš Janez. 
Borci so odložili polne nahrbtnike 
in polegli. V bližnjem zvoniku je 
odbila pol dveh popoldan, ko seje 
četa prebudila. Dolga in naporna 
pot je slehernega borca utrudila, 
tako da je zaspal, brž ko je legel.

Brez skrbi, kakor, da se okrog 
nas ne dogaja ničesar, smo poslali 
v več smeri patrole, ki naj razišče
jo teren. Sonce je neusmiljeno 
žgalo, le okoli Stala so se grmadili 
oblaki in obetali dež. Visoka pra
prot in valoviti teren sta nam one
mogočala spremljanje kretanja 
patrol. Obe sta izginili v goščavi. 
Komaj sta napravili nekaj sto ko
rakov, so zaropotale brzostrelke. 
Patroli sta se vrnili. »Nemci! Ob
koljeni smo!« je kriknil nekdo iz 
patrole. Kratka povelja so rezala 
napeto ozračje in že smo v strelcih 
krenili v smeri proti Tržiču. Previ
dno, s puško pripravljeno na strel, 
smo se pomikali naprej. Samo še 
nekaj sto korakov nas je ločilo do 
roba gozda, ko smo naleteli na so
vražnika.

»Prebijmo se v smeri proti Kra
nju!« je zapovedal komandir Ja
nez. Kolona 64 borcev je spreme
nila smer. Ubrali smo jo nazaj. 
Mrak je že legal na zemljo, ko smo

dospeli do proge Kranj-Tržič. Tu
di tu nismo uspeli prodreti.

Poizkusili smo še v smeri proti 
Dupljam. To nekoristno zaletava
nje v sovražni obroč smo drago 
plačali. Udenboršt je bil obkoljen. 
Celotni 18. nemški policijski lov
ski polk s preko 6000 vojaki je z 
vseh strani pritiskal in zoževal 
obroč okrog 64 borcev II. bataljo
na Kokrškega odreda.

Začelo je deževati, debele kaplje 
so enakomerno padale. Vso noč 
smo poizkušali prebiti sovražni 
obroč, toda povsod smo bili odbi
ti. Rafali brzostrelk in mitraljezov 
ter detonacije bomb so neprene
homa rezale ozračje. Jutro smo 
dočakali neposredno poleg so
vražnega obroča, trdno odločeni, 
da še tu poizkusimo prebiti so
vražne klešče. Enakomerno pada
nje dežja je motilo le zamolklo 
kašljanje, tu in tam oster žvižg so
vražnikov, ki so se klicali med se
boj. Z nastajanjem jutra je dež po
nehal. Med rahlimi obrisi smrek 
smo opazili pod naprej pomaknje
no čelado grd kozav obraz sovraž
nika. Nizko sklonjen naprej, z br
zostrelko, pripravljeno na strel, se 
je pomikal naravnost proti nam. 
Še nekaj korakov, in stopil bo na 
prvega našega borca. Tovariš Sta
ne Mlakar-Cveto se je narahlo 
okrenil, s pogledi smo se pogovo
rili. Kratek šum, Cveto se je dvig
nil, v jutranjo meglo je odjeknil 
strel, kozavi obraz sovražnika seje 
še bolj spačil, zamolklo je padlo 
mrtvo telo na rosno trato. Temu 
strelu je sledilo divje streljanje 
vseh vrst orožja, rafali mitraljezov 
so orali zemljo, detonacije bomb 
so lomile drevje, vmes se je meša
lo divje vpitje sovražnika. Naše 
krogle so zadevale v živo. Mokre 
čelade sovražnika so se svetile v 
jutranjem soncu, ni in ni jih hotelo 
biti konca. Počasi smo se umikali 
proti sredini gozda. Ranjeni borci 
so se le s težavo premikali z nami, 
na položajih je obležalo precej na
ših mrtvih tovarišev. Divje vpitje 
sovražnih hijen je odmevalo od 
vseh strani. Mine so neprestano 
žvižgale in udarjale med borce. 
Tam seje smrtno zadet zrušil tova
riš Belček.

Še okrog 35 borcev, od tek že 
več ranjenih, se je trdovratno upi
ralo z vseh strani prodirajočemu 
sovragu. Po srditi borbi s sovraž
nim mitraljezkim gnezdom smo 
zopet izgubili več tovarišev. Četa 
se je razbila na več skupin, zmanj
kovalo nam je municije. Umikali 
smo se po položnem pobočju pre
ko cvetoče ajdove njive v sosednji 
breg. Dolgi rafali sovražnih mitra
ljezov so kosili življenja mladim 
borcem za svobodo. Noga mi je 
omahnila pod kolenom. Poleg me
ne je smrtno zadet obležal tovariš 
Konrad, malo nižje tovarišica 
Ančka in tovariš Ciba. Vse povsod 
so orale mine, ki so oglušujoče tr
gale zemljo. Organiziran odpor je 
ponehal. Municije ni bilo več. To
ča min in bomb je napravila svoje. 
Od 64 borcev so se rešili trije.

14. in 15. september 1942 pome
nita nepozabno krvavo tragedijo. 
Udenboršt, Udenboršt, kraj slo
venske zemlje, prepojen s krvjo 
mladih slovenskih borcev, bo 
ostal svetal zgled heroizma vsem 
našim bodočim pokolenjem!

Samo valeči dim ognja je pričal, 
da se je na tem mestu zgodilo ne
kaj velikega. Polagoma je padel 
mrak na Udenboršt. Nastala je tu
robna tišina. Kri borcev Kokrške
ga odreda pa je pozivala preostale 
partizanske enote k neizprosni 
borbi za dokončno uničenje pre
kletega sovražnika.

SEPTEMBER 78

Na Ulovki pri Vrhniki je Delovna skupnost Mercator-Rožnik prejšnji teden podelila priznanja delavcem za 10. 
20 in 30-letno prizadevno delo. Na sliki delavci, ki so prejeli priznanja za tridesetletno delo. Foto Hvastija.
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Deset let nasvetov in pomoči — 

tudi Mercatorjevim delavcem

Matjaž Marinček — Center za obveščanje

Vem za mladenko...
Je še kaj tako zapletenega in tako enkratnega, kot je 

človek s svojo duševnostjo? Morda le še vesolje, kate
rega drobec je. In ko se dva človeka poročita, je njuna 
medsebojna zveza le še stopnjevano zapletena in 
edinstvena.

Povsod po svetu obstajajo usta
nove, ki poskušajo na osnovi spoz
nanj in izkušenj o človeškem med
sebojnem sožitju ženski ali mo
škemu najti najustreznejšega živ
ljenjskega sopotnika. Takšno 
ustanovo, edino v Jugoslaviji, 
imamo tudi v Ljubljani. To je že
nitna svetovalnica ŽIVA, ki ima 
svoja predstavništva tudi v Mari
boru, Zagrebu in Beogradu.

Tole pisanje je spodbudil poda
tek, da v Živi rešujejo in tudi 
uspešno rešijo vsako leto več pri
merov posameznikov, ki so zapo
sleni pri Mercatorju. Ker je Živa 
majhna organizacija s kadrovski
mi težavami, ji bo predstavitev 
njenega delovanja precej olajšala 
sodelovanje s sedanjimi in more
bitnimi bodočimi posamezniki iz 
Mercatorja.

Ženitno svetovanje ni novo
V Londonu obstaja podobna 

ustanova že več kot 100 let. Še 
precej pred tem - tega bi se spomi
njali naši pradedje - so po deželi 
hodili ženitni posredniki in proti 
primernemu plačilu vsakomur, ki 
je to želel, našli zakonskega druga. 
Spomnimo se samo mešetarja Ke- 
cala iz Smetanove opere Prodana 
nevesta, ki poje:

Vem za mladenko, 
ta je bogata, 
je bogata...

Danes ni več najpomembneje, 
da je nevesta bogata (čeprav tudi 
tega ne gre vnemar jemati), ampak 
je za uspešen in trajen zakon pred
vsem važno, da se partnerja du
ševno čimbolj ujemata.

Živino delovanje ne obsega 
zgolj posredovanja stikov za mo
rebitne zakonske zveze, temveč 
tudi svetovanje v zvezi z že obsto
ječimi zakoni in težavami, ki se v 
njih pojavijo. V Živi trdijo, da 
vsak človek slej ali prej potrebuje 
topel, prijateljski pogovor. In če 
nima nikogar, s komer bi se lahko 
pogovoril, se lahko obrne na njih.

Oglejmo si zdaj vsako od Živi- 
nih dejavnosti nekoliko podrob
neje.

Ženitno posredovanje
V vsaki potrošniški družbi se 

ljudje med seboj odtujujejo. Vozi
jo se v službo in iz nje in dostikrat 
nimajo časa niti poklepetati. Krog 
poznanstev se oži, namesto da bi 
se širil.

Še vse preveč je posameznikov, 
ki se premalo zavedajo, da je živ
ljenje v dvoje veliko lažje. Pro
blem, ki se pojavi, v dvoje često 
sploh ni več problem.

V Živi vsakogar, ki si želi preko 
njih poiskati zakonskega partner
ja, toplo sprejmejo. Povabijo ga na 
pogovor (razen če je tujec), saj na 

' osnovi osebnega stika lažje prete
htajo najboljšo možnost. Večina 
ljudi se le stežka odloči za takšen 
pogovor, saj imajo mnogi kopico 
predsodkov, vendar je pogovor 
koristen tudi za to, da posamezni
ka (tako vsaj zatrjujejo v Živi) po

stavi na realna tla. Vsi se menda 
po malem (in potihoma) precenju
jemo, v takšnem pogovoru pa se 
človek spontano spoznava.

Po »spoznavnem« pogovoru 
vsak, ki si še vedno želi Živinih 
uslug, izpolni vprašalnik. Odgovo
ri na več kot 100 vprašanj dajo 
osnovne podatke o posamezniku; 
poleg najosnovnejših, tako rekoč 
statističnih podatkov, zanima 
vprašalnik (in bodočega partnerja) 
tudi na primer to, kaj počnete v 
prostem času, kakšen je vaš pov
prečni mesečni zaslužek, v kakš
nih stanovanjskih razmerah živite, 
zakaj si želite skleniti zakonsko 
zvezo, kakšnega partnerja si želite 
in podobno. Za uspešno posredo
vanje Živa namreč potrebuje čim 
bolj popolno sliko o posamezniku, 
o njegovih posebnostih, željah in 
okusih, zato od njega tudi priča
kuje vestne, poštene in nedvou
mne odgovore.

Velja povdariti, da ostanejo vsi 
podatki o posamezniku, kakor tu
di vse, kar se med njima in Živo 
odvija - skrivnost. Za večino je s 
tem zagotovilom led prebit. Kot 
primer naj povem, da mi, kljub 
vztrajnem nagovarjanju, niso ho
teli izdati niti tega, koliko Merca
torjevih delavcev je bilo doslej de
ležnih njihove pomoči - kaj šele, 
da bi mi izdali ime katerega od 
posameznikov (pa čeprav bi tudi 
zame to ostala poklicna skriv
nost)!

Ko posameznik izpolni vprašal
no polo, mora podpisati izjavo. S 
podpisom te izjave potem tudi 
jamči za njeno resničnost. Obe
nem mora vse, kar posameznik v 
prostorih Žive opazi, ostati skriv- 
jrost, sicer ga Živa lahko toži. Po
vedali so mi, da v desetih letih - 
toliko časa namreč Živa že obstaja 
in deluje - ni še nihče izkoristil 
zaupanja in dal lažnih podatkov 
ali prelomil obvezo o skrivnostih.

Nič na svetu ni zastonj - torej 
tudi Živine usluge ne. Vsakdo mo
ra plačati vpisnino, katere višina 
pa je različna: od 0 do 5000 dinar
jev. Rad verjamem, da vas je ta 
podatek zmedel - a naj pojasnim. 
Višina vpisnine je odvisna od oko
liščin, težavnosti primera, posa
meznikovih finančnih zmožnosti 
in še nekaterih drugih dejavnikov. 
Pri socialno ogroženih napravijo 
popuste, v skrajnih primerih pa 
delo opravijo celo brezplačno. Po
jasnili so mi, da Živini delavci ne 
prejemajo 100-odstotnih osebnih 
dohodkov. Možno je torej dvoje: 
da za vsakega posameznika pre
več naredijo ali pa da imajo pre
nizke cene oziroma dajejo preveli
ke popuste, ki jih nihče ne povrne. 
Klient mora oddati še tri fotografi
je in razvezno sodbo v primeru, če 
je ločen.

Ko je vse to opravljeno, izdelajo 
za vsakega posameznika kartote
ko s posebno šifro. Za vpisnino 
izdelajo (največ) 8 predlogov - če 
je seveda toliko sploh potrebno; 
marsikateri primer je namreč re
šen že po prvem, drugem ali tret

jem srečanju. Kadar sta interesen
ta na podlagi »papirnatih« podat
kov za to, da bi se srečala, organi
zira Živa običajno takšno srečanje 
v lastnih prostorih. Veliko kultur- 
neje je, zatrjujejo, spoznati še v 
prijetnem okolju, ob pomoči že 
znanega svetovalca, ki pomaga 
preko začetnih zadreg in nerodno
sti, kot pa s pomočjo spoznavnih 
znakov (nagelj v gumbnici ali ča
sopis v levici) iskati partnerja na 
avtobusni postaji ali za kakšnim 
vogalom, kjer se dostikrat zgreši
jo, jih mnogi opazujejo ali pa se 
jim celo posmehujejo.

Živa posreduje srečanja med 
ljudmi, ki imajo objektivno ugo
dne pogoje za skupno življenje. 
Posamezniki se začnejo med seboj 
razumsko spoznavati. Če se poz
neje pojavi še čustvena naveza
nost, je zakonska zgradba veliko 
trdnejša kot pa pri tistih zvezah, 
kjer sta se partnerja spontano 
spoznala. Tudi ločitev je pri teh 
»umetno posredovanih« zvezah 
(izraz je vsekakor pregrob) razme
roma manj kot pa pri običajnih.

Zmotno je mnenje, da lahko Ži
va posreduje partnerja »po meri«. 
Poglavitna napaka ljudi je, da 
iščejo predvsem zunanje znake 
ženske in moške privlačnosti, ne 
pa notranjih vrednosti - osebno
sti, duševnosti in notranjih kako
vosti. Vsaka sreča je namreč lahko 
le skupek majhnih srečic!

Pripeti pa se tudi (na srečo zelo 
poredko), da se vseh osem predlo
gov oziroma srečanj izjalovi. Ome
nili so mi izjemen primer nekoga, 
ki je šele po 32 poskusih našel sebi 
primernega življenjskega spopot- 
nika, kar pa ne bi smelo nikomur 
vzeti poguma, ker je primer res 
izjemen. Po osmih neuspelih po
skusih torej Živa, za doplačilo, ki 
je nižje od vpisnine, vsak primer 
rešuje toliko časa, dokler ni rešen. 
Povdariti velja, da nikoli ne izgu
bijo upanja in potrpljenja. Tudi če 
ne najdejo takoj partnerja, je veli
ko vredno to, da se klienti lahko z 
nekom pogovorijo in da lahko pri
dejo, kadar potrebujejo pomoč. 
Živini svetovalci namreč trdijo, da 
za človeka ni dovolj, da ima ureje
ne materialne razmere, ampak 
mora biti tudi osebnostno urejen v 
odnosu do drugih.

Razvezanim, vdovcem in mate
ram samohranilkam v Živi svetu
jejo, naj si poiščejo partnerja, ker 
je to za otroke veliko bolje in lažje. 
Zakonske in izvenzakonske zveze 
svetujejo tudi v pozni starosti, za 
kar navajajo varnostne in sociolo
ške razloge. Vemo, da ni hujšega, 
kot na stara leta ostati sam.

Prav posebej in nekajkrat so mi 
v Živi zatrdili, da odnosi med nji
mi in klienti niso uradniški. Z nji
mi se prijateljsko pogovarjajo, 
mladim dekletom nadomeščajo 
matere, starejšim pa pojasnijo ta
buje, o katerih se dandanašnji ve
liko piše, pojasnjuje pa jih vsak po 
svoje. Svetovanje marsikoga ob
varuje pred alkoholizmom, propa
dom družine ali celo samomorom 
in v Živi zatrjujejo, da so ravno v 
teh primerih še posebej v pomoč. 
Vse to pa pravzaprav že spada v 
drugo področje njihovega delova
nja.

Zakonsko svetovanje
Niti šola niti starši žal ne znajo 

vzgajati tako, da bi lahko posa
meznika čim lažje navezala med
sebojne stike. Vse premalo tudi 
vemo o tem, kako naj bi se zakon
ca obnašala drug do drugega, da 
bi bila zveza čim popolnejša. Ču
stvena zveza, ki je posameznika 
privedla v zakon, se sčasoma ohla
di in takrat že majhne pozornosti 
med partnerjema veliko pripomo
rejo k trdnosti zveze. Tudi ljube
zen je treba negovati - tako kot 
rožo.

Z Živo sodeluje in za njo dela 
tudi nekaj zunanjih svetovalcev 
(ker pač ni dovolj sredstev, da bi 
jih redno zaposlili). Poleg drugih 
sta to tudi zakonca dr. Tea in Mari
jan Košiček, pri nas po svojih knji
gah zelo znana in priljubljena stro
kovnjaka na tem področju. Marsi
kateri spor ali nesoglasje v zakonu 
se namreč da, po posvetu s stro
kovnjakom, uspešno rešiti. V pri
merih, ko je ločitev navidezno nei
zbežna, pa je strokovnjak še pose
bej dobrodošel, saj lahko svetuje, 
ali je takšna odločitev resnično 
nujna in če je, kako stanje lažje 
preboleti in nanovo zaživeti.

Mnogi posamezniki se s proš
njami za nasvete obračajo na Živo 
pismeno, saj lahko marsikdo na ta 
način veliko laže pove, kar mu leži 
na srcu.

Brez pomoči družbe ne bo šlo

Kljub številnim uspešno reše
nim primerom se v Živi srečujejo 
z mnogimi problemi. Omenil sem

že kadrovske in finančne težave 
(kljub 13 redno zaposlenim in sed
mim sodelavcem in kljub števil
nim, izven rednega delovnika 
opravljenim uram, le stežka doha
jajo vse obveze), vendar to še ni 
vse. Registrirani so na primer kot 
gospodarska organizacija, ker je 
vse prej kot logično. SZDL na sre
čo že preučuje primer in možnosti 
za prehod iz gospodarske v druž
beno sfero. Vse več je tudi klien
tov iz drugih republik - tako na 
primer iz Sarajeva, Skopja, Splita 
in Reke, zato bi bilo tudi tam pri
merno odpreti predstavništva, kar

Kaže, da je uspešen pri svojem 
delu. Spoznal sem ga na radgon
skem sejmu, kjer je na vago pro
dajal manj vredno posodo - takš
no z manjšimi poškodbami. Lah
ko rečem, da je prav njegova za
sluga, da so velikanski kupi poso
de dobesedno »hlapeli«.

»Verjetno imate radi trgovski 
poklic? «

»Tako je. To delo mi je všeč in 
trgovine ne bi nikdar zapustil.«

»Ste se izučili pri Mercator- 
Slogi?«

»Pred štirimi leti. Pomočnik 
sem, zdaj pa tudi namestnik šefa v 
železnini.«

»To pa je že malce odgovornejše 
delo. Ali zanj trgovska šola zado
stuje? «

»Izredno obiskujem srednjo ko
mercialno šolo v Murski Soboti. 
Kadar je služba dopoldne, grem 
popoldne še na predavanja.«

»Sta služba in študij hkrati zelo 
naporna?«

»Dan je včasih prekratek. Sta
nujem v Žepovcih, 10 kilometrov 
od Radgone. Delo je tu, šola v 
Murski Soboti in še doma je delo - 
na veliki kmetiji ga nikdar ne 
zmanjka. Pa gre, z dobro voljo gre 
vse.«

»Torej prostega časa ni?«
»Bolj malo ga imam. Takrat pa

za zaenkrat še ni mogoče. Precej 
bi jih razbremenil in jim delo olaj
šal računalnik, a zanj - vsaj zaen
krat - ni potrebnih sredstev. Le 
upajo lahko, da se bodo za vse 
naštete težave našle ustrezne reši
tve. Morda bi pa tudi oni za svoje 
probleme potrebovali primerno 
svetovalnico?

Naša samoupravna socialistična 
družba je dala ogromno material
nih dobrin, še vse premalo pa je 
storila za medčloveške odnose in 
za pomoč tistim, ki so v stiski. Ži
va je le del te pomoči - kapljica v 
morje...

me potegne nogomet. Sodelujem 
v športni sekciji na vasi. In lovec 
bi rad postal - mikajo me zajci, 
fazani, srnjaki...«

Takšen je ta 23-letni fant. Poln 
življenja in mladostne zagnanosti. 
Uspešno dela v trgovini, pa doma 
na kmetiji, opravlja izpite...

Srečno in uspešno naprej, 
Franc!

Kupite, ktipite...« - Franc Kardinar, pro
dajalec v poslovalnici z železnino M-Sloge, 
bi po šoli rad postal poslovodja.
Foto: Mile Bitenc

Domačno okolje sprejemnice v Hranilniški ulici 7 a, kjer ima Živa svoje prostore. 
Vse foto: Matjaž Marinček
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Pomenek za pultom

Mile Bitenc - Delovna skupnost SOZD

»Trgovina mi je vse...«

Prodajalec je, v trgovini z železnino. Pravzaprav kar 
sodi tja, saj je velik in močan. Rad je med ljudmi, rad 
govori in to je v tem poklicu tudi treba. Takšen je 
Franc Kardinar.
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Tekmovanje za pokal maršala Tita

Janez Zupančič — kapetan moštva NK Mercator

Največji uspeh nogometašev
Z uvrstitvijo med 16 najboljših nogometnih moštev 

v najbolj množičnem tekmovanju v Jugoslaviji je 
naše moštvo doseglo doslej največji uspeh

V prejšnji številki glasila Merca- igrali smo v neznosni vročini in na 
tor sem obljubil nekaj več besed o nemogočem igrišču ter zmagali z 
naših nastopih v tekmovanju za 1:0, z zadetkom Zupančiča. Tega 
pokal maršala Tita. uspeha smo bili veseli, saj je zma-

Da bi bralcem lažje pojasnil, ka- ga pomenila naš nastop v finalu

moštvo Šmartnega ni moglo nudi
ti pravega odpora. Že prej pa je 
bilo določeno, da bo finalna tekma 
v Ljubljani, na Centralnem stadio
nu za Bežigradom.

23. avgusta ob 18. uri je šlo zares. 
Okrog 3000 gledalcev je bilo priča 
zelo zanimivi tekmi. Tako eni kot 
drugi smo začeli previdno. Z za
detkom Smiljaniča smo prešli v

' ■ . : : ' . ■ . .......

Tudi nedeljsko srečanje s Kikindo ni prineslo novih, težko pričakovanih in Mercatorju prepotrebnih točk. Vse foto: Matjaž Marinček.

ko smo ta uspeh dosegli, bom vse 
dogodke opisal po vrstnem redu - 
tako, kot so bile tekme odigrane.

Prvo resnejšo preizkušnjo smo 
imeli v Izoli z moštvom Obale;

tekmovanja na območju SR Slo
venije.

Po zmagi Rudarja iz Velenja nad 
Mariborom smo vedeli, da .bo Ru
dar naš nasprotnik v finalu, saj

vodstvo. Ko bi sodnik že moral 
odpiskati konec prvega polčasa, 
smo po njegovi zaslugi prejeli gol: 
igralec Rudarja je storil težji pre
kršek nad Zupančičem in poslal

žogo v mrežo, sodnik pa je kljub 
vsemu dosodil gol. Pomagali niso 
niti naši protesti niti žvižgi gledal
cev. Sodnik je vztrajal pri svoji 
odločitvi in rezultat prvega polča
sa je bil neodločen.

Ravno zaradi sodnikove napake 
smo drugi polčas zaigrali kot pre
rojeni, dosegli dva lepa gola (strel
ca sta bila Gašperšič in Smiljanič) 
in s tem postavili končni rezultat - 
3:1.

Kot zmagovalci pokalnega tek
movanja smo prejeli iz rok predse
dnika ZTKO Slovenije, tovariša 
Marjana Lenarčiča, dva pokala, in 
sicer prehodnega ter enega v traj
no last. Vsak igralec je še prejel 
zlato medaljo.

Zmaga proti Rudarju je pomeni
la našo uvrstitev med 32 najbolj
ših moštev v Jugoslaviji in ugiba
nja o naslednjem nasprotniku. 
Žreb nam je bil le delno naklo
njen: za nasprotnika smo dobili 
lanskega finalista za pokal marša
la Tita, moštvo Trepče iz Kosov
ske Mitroviče, vendar na doma
čem terenu.

Tekmo smo morali odigrati že 
teden dni po pokalni in 3 dni po 
prvenstveni tekmi z Rudarjem. 
Neuspeh v prvenstvenem sreča
nju nas je potrl in potrti smo začeli 
tud pokalno tekmo s Trepčo. 
Gostje so hitro povedli z 2:0 in 
naših izluzij je bilo, vsaj po prvem 
polčasu, konec. Puške pa kljub te
mu nismo vrgli v koruzo. Trener 
Gugolj je še vedno računal, da lah

ko nekaj storimo. Čeprav zelo ra
zočarani zaradi vodstva gostov 
smo drugi polčas začeli izredno in 
že v 50. minuti z golom Zupančiča 
zmanjšali rezultat na 2:1. Ko pa je 
Klemenc v 70. minuti z odličnim 
strelom z 20 metrov dosegel izena
čenje, smo bili prepričani, da tek
me v rednem času ne moremo iz
gubiti. K temu sta pripomogla 
bučna podpora gledalcev in naša 
izredna igra. Ko je sodnik Fresl 
odpiskal konec tekme, smo se z 
gledalci vred tako veselili, kot da 
je že vsega konec.

V pokalnem tekmovanju je pač 
tako, da nekdo mora zmagati, zato 
smo prešli na streljanje enajstme
trovk. Začel je Zupančič, končal 
pa Klemenc; vmes so dosegli gole 
še Salilhodžič, Babšek in Poljan
šek. Ker je naš vratar eno enajst
metrovko ubranil, smo postali 
zmagovalci.

Ne da se opisati veselja, ki je 
nastalo med igralci, pa tudi gledal
ci so še dolgo skandirali »Beli! 
Beli!«

Ker vsa moštva še niso odigrala 
pokalnih tekem, še vedno čakamo 
na žreb in naslednjega nasprotni
ka. Želimo, da bi dobili drugoliga- 
ša, saj z njim ni sramota izgubiti. 
Seveda pa to ne pomeni, da se 
predajamo že vnaprej. Nasprotno: 
naša želja je doseči čim več, saj se 
borimo za lovoriko našega velike
ga voditelja - predsednika SFRJ, 
tovariša Josipa Broza Tita.

Pogovor ob igrišču

Janez Zupančič — kapetan moštva NK Mercator

Vesten delavec in 
odličen nogometaš

Cesto uporabljamo rek »Kot pri jelu, tako pri delu«. 
Za Miloša Klemenca, odličnega nogometaša, dolgo
letnega člana moštva NK Mercator, bi ta rek lahko 
nekoliko spremenili: »Kot pri športu, tako pri delu.«

Po prvih kolih v jesenskem delu prvenstva

Janez Zupančič - kapetan moštva NK Mercator

Pod pričakovanji, vendar 
ne kritično

Po štirih odigranih kolih jesenskega dela nogomet
nega prvenstva v II. zvezni nogometni ligi je bilo naše 
moštvo z dvema točkama na predzadnjem mestu.

V trenutku, ko to pišem, so za 
nami že štiri odigrane prvenstve
ne tekme, uspeh, ki smo ga dose
gli, pa ni prav nič zavidljiv. Osvoji
li smo samo dve točki, pričakovali 
pa smo - glede na to, da smo dva
krat gostovali in dvakrat igrali na 
domačem igrišču - vsaj štiri. In 
kje je vzrok, da našega plana ni
smo izpolnili? To je bil poraz na 
domačem igrišču v slovenskem 
derbiju z Rudarjem iz Velenja. 
Kljub temu, da smo 4 dni pred 
prvenstvenim srečanjem istega 
nasprotnika premagali v pokal
nem tekmovanju, smo doživeli po
raz. Ker smo imeli možnosti, da ta 
poraz »nadoknadimo« na ostalih 
tekmah, bom na kratko povzel na
šo igro na posameznih srečanjih.

Prvo tekmo smo odigrali v Pri- 
jedoru z moštvom Rudarja. Odlo
čili smo se za bolj zaprto igro s 
hitrimi protinapadi, s katerimi bi 
lahko presenetili nasprotnika. 
Vendar pa takega načina igre ni
smo mogli obdržati do konca tek
me, ker smo že v 10. minuti prvega 
polčasa poceni prejeli gol, ki je 
pomenil tudi dve točki za domače 
moštvo. Sicer pa smo bili za poraz 
sami krivi: imeli smo tri do štiri 
izredne, v nogometnem žargonu 
rečeno 100-odstotne priložnosti, ki 
pa jih na žalost nismo izkoristili. 
Tako smo se s prvega gostovanja 
vrnili-slabe volje, saj smo zapravili 
veliko priložnost, da osvojimo 
Prvo točko.

Poraz je sestavni del vsakega 
športnega nastopa, zato smo vse 
ttioči usmerili v naslednji nastop 
proti Rudarju iz Velenja. Vedeli 
smo, da ne bo lahko, še posebno, 
ker smo jih premagali v pokalnem 
srečanju, vendar pa si takšnega 
spodrsljaja le ne bi smeli privošči
li- Na igrišču smo delovali kot 
uspavani, čeprav smo se pred tek
mo dogovorili, da moramo vsi od
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ločno v boj. Niso pomagali nasveti 
trenerja med polčasom. Žoga ni 
hotela v mrežo, v naši pa se je 
znašla že v prvem polčasu. Tudi 
vse gledalce smo razočarali, saj so 
od nas pričakovali mnogo več - 
vsaj borbenost če ne drugega. 
Brez nje je bil poraz neizbežen.

Tudi v tretjem kolu nismo smeli 
biti optimistični in pričakovati 
prvih točk. Gostovali smo v Trebi- 
nju pri NK Leotar, ki že dolga leta 
velja kot škrt gostitelj, kar se tiče 
prepuščanja točk nasprotnikom. 
Tokrat so svojo negostoljubnost 
pokazali še z grobo igro, ki jo je 
podpiral celo glavni sodnik tek
me. Začeli smo odlično, si ustvari
li dve stoodstotni priložnosti, ki 
pa ju Poljanšek in Gašperšič nista 
izkoristila. Zadnjo minuto prvega 
polčasa je imel lepo priložnost še 
Klemenc; zapravil jo je, v protina
padu pa smo za povrh prejeli gol. 
Nekdo od domačih je pred naša 
vrata poslal visoko žogo; ko smo 
vsi pričakovali, da bo postala la
hek plen našega vratarja Popovi
ča, je pritekel domači igralec Sulj- 
kič, ki je žogo z vratarjem vred 
dobesedno porinil v gol. Pričako
vali smo, da bo sodnik dosodil 
prekršek, na začudenje igralcev 
obeh moštev in gledalcev pa je do
sodil gol, ki je zopet pomenil naš 
poraz. Seveda pa se zaradi prejete
ga gola nismo predali. Pred nami 
je bilo še 45 minut igre, v katerih 
bi morda še lahko iztržili »remi«. 
Spet so se vrstile priložnosti, toda 
žoga nikakor ni hotela v mrežo. Iz 
prostega strela smo zadeli prečko 
(Zupančič), minuto pred koncem 
tekme pa je imel lepo priložnost 
Gašperšič, vendar so mu domači 
igralci preprečili, da bi dosegel 
gol. Vrnili smo se praznih rok in 
po treh kolih pristali na zadnjem 
mestu.

Tri tekme in trije porazi so nam

bili kaj slaba spodbuda za nasled
njega nasprotnika - moštvo Spar- 
taka iz Subotice, ki po odigrani 
tekmi v Velenju sploh ni odšlo na
zaj v Subotico, ampak na skupne 
priprave v Kamnik. Vendar pa 
nam je trener Gugolj vlival zaupa
nje s tem, da je zanikal, da bi bila 
moštva, ki nastopajo v II. zvezni 
nogometni ligi, kaj bistveno boljša 
od nas. In res je bila nedelja, 10. 
septembra, uspešna za naše moš
tvo. Takoj na začetku tekme smo 
nasprotniku pokazali, kaj je naš 
namen. Vrstile so se priložnosti in 
končno nam je uspelo povesti. Po
ljanšek se je po odbiti žogi znašel 
sam pred vratarjem in gostujočim 
obrambnim igralcem ni preostalo 
drugega, kot da so ga podrli. Očit
na enajstmetrovka, ki jo je odlični 
sodnik Begovac iz Travnika tudi 
dosodil. Kazenski strel je izvedel 
Zupančič in vodili smo z 1:0. Ta
koj se nam je ponudila druga pri
ložnost, ki pa je nismo izkoristili.
To bi se nam kmalu maščevalo, saj 
smo v 85. minuti dvakrat zapore
doma izbili žogo iz gola, ko je bil 
naš vratar že premagan. V zadnji 
minuti tekme pa smo naše vod
stvo še povečali: sodnik je namreč 
dosodil še eno enajstmetrovko v 
našo korist. Tudi tokrat je bila na
loga zaupana Zupančiču, ki je še 
enkrat zanesljivo zadel mrežo.

Vsi smo bili veseli prve zmage - 
tako trener in igralci kot tudi pri
sotni gledalci.

Seveda pa je pred nami še pre
cej tekem, na katerih bomo imeli 
možnost, da nadoknadimo izgub
ljeno. Potrudili se bomo, da uspeh 
s prizadevnostjo vseh, ki smo čla
ni kluba, ne bo izostal. Prva prilož
nost se nam obeta že v nedeljo v 
Zrenjaninu, pa čeprav je moštvo 
Proleterja eno najboljših v naši li
gi in resen kandidat za uvrstitev v 
I. zvezno nogometno ligo.

O tem in ostalih tekmah pa spet 
kaj več v naslednji številki.

Kdaj si se zaposlil pri Mercator
ju in kako si zadovoljen z delom, 
ki ga opravljaš?

»S prestopom k NK Mercator 
leta 1973 mi je bilo tudi omogoče
no, da se zaposlim pri Mercatorju. 
Svoje delo opravljam v Delovni 
skupnosti SOZD.

Še nikoli mi ni bilo žal, da sem 
se zaposlil prav v Mercatorju, saj 
smo dobro organizirani, nadrejeni 
pa imajo tudi precej posluha za 
šport in mi pomagajo, da se lahko 
redno udeležujem treningov in te
kem.

Igranje nogometa zahteva pre
cej odrekanja in prostega časa, 
predvsem pa ne sme zaradi tega 
trpeti delo v službi.«

Na terenu te poznamo kot bor
benega igralca, ki ne pozna počit
ka. Kakšen pa si pri delu?

»Na to vprašanje bi sam težko 
odgovoril. Najlaže bi to ocenili na
drejeni in drugi sodelavci v Delov
ni skupnosti SOZD Mercator.«

Mercator ima že vrsto let patro
nat nad moštvom NK Mercator. 
Kaj meniš o odnosih med SOZD 
in nogometnim klubom, še pose
bej kar se tiče financiranja, zapo
slitve igralcev ipd.?

»V SOZD Mercator je zaposle
nih precej bivših igralcev NK Svo
boda, ki pa jim sedanji klub ne 
pomeni nič, saj so (vsaj mislim ta
ko) proti financiranju kluba, s tem 
pa tudi proti njegovemu obstoju. 
Prepričan pa sem, da bi prav oni 
lahko s svojim sodelovanjem v 
klubu najbolje pomagali pri reše
vanju tekočih problemov. Klub si 
je s prihodom trenerja Gugolja za
črtal novo pot: bazo moštva tvori
jo domači igralci. To je popolno
ma pravilno, vendar pa tudi doma
či igralci nismo brez problemov. 
Pomoč bivših igralcev oi res bila 
dobrodošla in upam, da se bodo 
kmalu vključili kot člani vodstva 
kluba.

Menim, da sem dolžan vsem 
bralcem glasila in sodelavcem ši
rom domovine, kjer so naše delov
ne in temeljne organizacije, poja
sniti, da prispevek igralcev NK 
Mercator k propagandi SOZD ni 
majhen. Navedel bom samo en 
primer.

Pred leti smo igrali prvenstveno 
tekmo v Novem Sadu, proti istoi
menskemu moštvu. Pred tekmo 
so nas prišla pozdravit dekleta iz 
naše veleblagovnice v Beogradu. 
S seboj so imele velike zastave z 
napisom Mercator. Ob koncu tek
me je tehničnega vodjo novosad
skega moštva, Huga Ruševljanina, 
zanimalo, kaj sploh pomeni Mer
cator. Natančno smo mu pojasnili

in ob ponovnem srečanju čez eno 
leto nam je povedal, da zdaj ve
dno, kadar je v Beogradu, kupuje 
v Mercatorjevi veleblagovnici.

O samih odnosih med SOZD 
Mercator in nogometnim klubom 
bi povedal še tole: mislim, da bi 
tudi pri nas lahko igralcem omo
gočili nadaljevanje študija in sle
dili primerom organizacij Tikveš, 
Teteks, Trepča ter drugih, ki v ce
loti podpirajo moštva s temi ime
ni. Naša organizacija ni tako maj
hna, da tega ne bi bilo mogoče

Miloš Klemenc

urediti. Tudi sam bi rad študiral, 
vendar z denarjem, ki ga dobim v 
klubu, to ne bi bilo mogoče, saj so 
stroški študija veliki. Mislim tudi, 
da ne bi bilo slabo, če bi v eni 
naslednjih številk glasila prikazali 
poklicno oziroma izobrazbeno 
strukturo igralcev v našem klubu, 
iz česar bi bilo razvidno, kakšen 
kader bi SOZD Mercator lahko 
dobil, če bi pomagal pri študiju 
igralcev.«

Imaš za konec še kakšen pred
log?

»Odkar igram v NK Mercator 
imamo težave s financiranjem klu
ba, zato ne bi bilo slabo, če bi 
osnovne organizacije sindikata v 
posameznih DO in TOZD, ali pa 
celo na ravni SOZD Mercator, 
omogočile delavcem nakup vstop
nic za ogled naših tekem, kar bi bil 
za klub stalen vir sredstev. Razen 
tega pa bi imeli na tekmah tudi 
več podpore gledalcev, kar je na 
nekaterih srečanjih še kako po
membno.«

S pogovorom sva končala, ker 
ga je klicalo delo. Reči moram, da 
se je z Milošem Klemencem prijet
no pogovarjati. Ne zmanjka mu 
besed, mislim pa tudi, da je imel 
še marsikaj povedati...
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Spoznavajmo naše dobavitelje

HP Droga-marketing

HP »Droga«-enovita delovna organizacija
Enovita delovna organizacija HP »Droga« s sede

žem v Portorožu je nastala z združitvijo delovnih 
organizacij Delamaris, Droge in Koloniale. Združeno 
podjetje je po svojem nastanku mlado, saj je nastalo 
in začelo poslovati pod skupnim imenom HP 
»Droga« letos 1. januarja. Vsaka izmed organizacij, ki 
so se združile v enovito delovno organizacijo, ima za 
seboj že tradicijo v svoji dejavnosti.

DO Droga je nastala z združitvi
jo 700 let starih piranskih solin in 
Začimbe. Do te združitve je prišlo 
v letu 1954, leta 1964 pa se je prik
ljučila delovna organizacija Go- 
sad. Začimba je bila že prej zdru
žena s Sudestom, ki ima svoj se
dež v Gradišču pri Kozini.

Delovna organizacija Delamaris 
v Izoli pa ima za seboj skoraj sto
letno tradicijo predelave rib. Leta 
1882 je bilo v Izoli ustanovljeno 
ribiško podjetje, ki je v svoji živ
ljenjski dobi zamenjalo več lastni
kov. Ustanovljena so bila še druga 
podjetja, ki so se leta 1959 skupaj 
združila v kombinat konzervne in
dustrije pod imenom Delamaris 
Izola.

V letu 1973 so se Delamaris Izo
la, Droga Portorož, Kolinska 
Ljubljana, Pivovarna Laško in Ta

liš Maribor združile v Združeno 
podjetje prehrambene industrije 
HP (hrana-pijača).

HP »Droga« Portorož nudi da
nes na tržišču izbran asortiman ra
zličnih pripravljenih jedi, napit
kov, kave, čajev, dodatkov jedem, 
ribjih konzerv in sveže ribe. Napis 
HP »Droga« se pojavlja po vsej 
Jugoslaviji, na številnih skladi
ščih, odkupnih postajah, ribarni
cah, prevoznih sredstvih, ki preva
žajo in nudijo prebivalcem mest in 
vasi svežo in zmrznjeno ribo, ter 
na številnih kamionih, ki prevaža
jo blago po vsej Jugoslaviji do tr
govskih delovnih organizacij.

HP »Droga« je sestavljena iz 10 
TOZD, ki so ustanovile delovno 
skupnost Skupnih služb za oprav
ljanje delovnih nalog skupnega 
pomena.

Kaj predstavljajo TOZD same 
zase in kaj celota - HP »Droga«.

TOZD Argo s sedežem v Izoli 
proizvaja poznane Gringo napit
ke, primerne za vse prilike, mesne 
proizvode, juhe in pivo.

TOZD Delamaris je številčno 
najmočnejša, ima pisano paleto 
ribjih proizvodov, prodajo in na
bavo sveže ribe. V vsakem artiklu 
se skrivajo zapleteni tehnološki 
postopki, ki zahtevajo organizira
no pripravo in kontrolo dela.

TOZD Gosad ima sedež v Sredi
šču ob Dravi. Njegov proizvodni 
program je prilagojen sedežu 
TOZD, ker se tu predelujeta in 
konzervirata sadje in zelenjava in 
kjer so še posebno pomembni arti
kli iz gob in sladkorja.

TOZD Kmetijska proizvodnja
ima v svojem programu pridelavo 
kmetijskih proizvodov kakor lah
ko že sodimo po njenem nazivu.

Izdelke široke potrošnje prodaja 
TOZD Živila, saj je zato tudi regi
strirana.

Vsaka TOZD ima svoje področ
je dela, zanimivo in pestro. Tako 
poseduje TOZD Riba ribiške la
dje, ki lovijo ribe za prodajo in za 
predelavo. Dolgo časa so se ukvar

jali s problemom ulova ribe, saj so 
bili zimski meseci mrtvi meseci 
ulova, poletni meseci pa so pred
stavljali konico pri ulovu, saj so 
ribiške ladje ulovile v enem dnevu 
več, kot sta lahko sprejela proiz
vodnja in tržišče, kar pa bo rešeno 
z novo hladilnico, ki je v končni 
fazi izgradnje. Uveljavlja se nov 
način ulova z globinsko mrežo, 
imenujejo jo lebdečo kočo. V ta 
namen so si letos izposodili dve 
ribiški ladji iz Poljske za dobo 
enega leta, preuredili in še preure
jajo pa tudi svoje ladje.

Proizvodnja TOZD Soline je za- 
visela in še vedno zavisi od vre
menskih razmer, vendar se sedaj 
pripravlja graditev nove tovarne 
soli, v kateri bodo neodvisno od 
vremena z novo tehnologijo prido
bili letno cca 100.000 ton soli. To
varna naj bi bila predvidoma kon
čana že leta 1981, izgradnjo tovar
ne pa podpirajo tudi ostala jugo
slovanska podjetja, ki pri svoji de
javnosti potrebujejo sol, katero 
morajo danes uvažati.

TOZD Sudest v Gradišču pri 
Kozini se ukvarja z mletjem in lu
ščenjem žitaric; tam naletiš tudi 
na lešnike, rozine, katere pakirajo 
in nato pošiljajo na tržišče.

TOZD Začimba ima v proizvo
dnem programu številne priznane 
artikle s področja začimb, kave, 
čajev in najmodernejšo tehnologi
jo za predelavo začimb, potrebnih 
v mesni industriji kot reproduk
cijski materijal.

Funkcije TOZD Blagovni pro
met lahko difiniramo na področju 
menjave v klasičnem smislu naba
va in prodaja, vendar prežeto s so
dobnimi pristopi trženja in komu
niciranja s tržiščem.

Delavci odločajo o investicijah 
ter si na tak način izboljšujejo po
goje dela, potrošniku pa zagotav
ljajo še kvalitetnejše izdelke.

HP »Droga« nudi potrošniku 
tak asortiman, s katerim si lahko 
pripravi predjedi, jedi, poslastice, 
za konec pa še dišečo kavo.

Delovna skupnost skupnih 
služb opravlja dela skupnega po
mena za TOZD, od planiranja ka
drov, pripravljanja samoupravnih 
aktov, informiranja... HP »Dro
ga« združuje vse TOZD s ciljem, 
da ugotavlja in zadovoljuje potre
be potrošnikov v kakovostnem 
smislu ter s tem pogojuje uspešno 
poslovanje same delovne organi
zacije. Te cilje že uresničuje, saj 
želi HP »Droga« svoje izdelke pri
bližati kupcu-potrošniku na pri
sten način in zagotoviti izpolnitev 
njegovih celovitih potreb preko tr
govskih delovnih organizacij. Za 
vsemi temi proizvodnimi postop
ki so seveda delavci, ki svoje sa
moupravne pravice in dolžnosti 
izpolnjujejo preko samoupravnih 
organov, družbenopolitičnih orga
nizacij in preko delegatov-delega- 
cij.

Poročilo za mesec avgust

Prišli - odšli
DO oz. TOZD PRIŠLI ODŠLI
DELOVNA Zupančič Zupančič
SKUPNOST SOZD Stojan

Habjan Majda 
Legat Miha 
Opeka Alojzija 
Habe Vida 
Žibert Lučka

Stojan

Kovač Dragica
MERCATOR- Gale Veronika
ROŽNIK Delovna Braič Marjeta
skupnost
Dolomiti, Ljubljana Pišek Marija Dednikar Silva

Pejič Dušanka Schvvarzmann
Prejac Marija Francka
Blatešič Jeršin Alojz
Veselka Ileršič Irena 

Rebec Jožica 
Menard Boža

Golovec, Ljubljana Grojzdek Vera Amrdel
Zavrl Dajana Andreja
Lenasi Lea Kordič Berta
Remec Milena Salkič Muriz
Trnjak Ljubica Vrbnik Alojz
Pekič Nevenka Zavrl Marija
Kocjančič Muhič Nada
Anica Krže Sonja
Polanec Marija Kosanovič
Javoršek Biserka
Tatjana
Verbajs Vida 
Pavlovič Draga

Tržan Cilka

Grmada, Ljubljana Lesar Olga Zelko Janez
Marič Slavica Škrbec Ivanka
Predalič Ivan Bivšek Rozalija
Robič Stanislav Kavaš Marija
Muharemovič Kromar
Šefik Marinka
Nahtigal Anton Ocvirk Niko
Bregar Ivan Predovnik
Prešeren Silva
Frančiška Klemenšek

Marija
Križ Olga
Stipič Ljubica 
Gomboc
Mirjana

Metlika, Metlika Herak Milan 
Kukar Marija

Kompare Janez

Gradišče, Trebnje Kiderič
Vladislal

Preskrba, Tržič Mustar Vlasta Meglič
Poljane Mojca Damjana
Meglič Dragica Dornik Marija
Jeglič Zdenka Golmajer
Lombar
Branko
Košnjek
Marjan
Miklavčič Vida

Nataša

Jelka, Ribnica ni sprememb
MERCATOR- ni sprememb
VELEPRE SKRHA
Delovna skupnost
Hladilnica, ni sprememb
Ljubljana
Investa, Ljubljana Lenarčič

Marjan
Kromar-Puntar
Vlasta

Standard, Novo Mirtek Jožica Kumer Franc
mesto Kužnik Marjan Smolič Martin 

Bevc Darinka

j >' ^.■ * A
Jamnik Janez

■■H

TMI, Ljubljana Unger Anton
Stojanovič
Sladana
Simič Jure 
Korošec Janez 
Lisjak
Zvonimir
Slekovec
Marjan
Savič Nedeljko 
Novkovič
Stojan

Osmanagič
Sulejman
Jurinac Marica
Paunovič
Salčica
Osmanagič
Esad
Kovačič Magda 
Grmek Franc 
Stojanovič 
Sladana
Strojine Rajko 
Rakič Dragutin 
Mlakar Pavla

Trgopromet, Kočevje Borič Jože 
Podlogar Marta 
Vukovič
Bazilija
Arh Jože

Žagar Branko 
Kuzma
Miroslav
Šlemer Karel 
Vozel Nada

Grosist, Ljubljana Kršič Marinka 
Dim Terezija 
Matelič Darko 
Mandič Rajko 
Velija Redep 
Lorbek Drago,

Stojkovič
Slavko
Pušnik Istok 
Kotnik Jože 
Rebolj Jože

Steklo, Ljubljana Penko Mitja Herman Tomaž 
Šesteršič Miha 
Medved Mirko 
Svete Ivanka

MERCATOR-
HOTELI
GOSTINSTVO
Delovna skupnost

Zupančič
Marko

Ilirija, Ljubljana Jakulin Cvetka 
Radulovič Mira 
Žlebnik Vili 
Zupančič
Marko

Šibila Ivanka 
Jeremič
Dragica
Lampič Dušan 
Panič Vojko 
Persa Rama 
Jakulin Cvetka 
Merklin Irma 
Koren Zvone 
Zeljkovič 
Blagoje
Požar Zdenko

Kavarna Evropa, 
Ljubljana

Keržič Kristina

Kavarna-bar
Nebotičnik,
Ljubljana

ni sprememb

Jelka, Hrastnik Plahuta Dragi
MERCATOR- 
AGROKOMBINAT 
KRŠKO, Krško 
Delovna skupnost

Bogovič Jožica
Butkovič
Miljenko

Trgovina-servisi,
Krško

Tomažin
Helena

Ribič Željko

Vinogradništvo-kleti,
Kostanjevica

ni sprememb

Meso Kostanjevica ni sprememb
Sadjarstvo- 
poljedelstvo, Krško

Mlinarič Edi Frankovič
Martin
Livio Rajko

Temeljna 
organizacija 
kooperantov, Krško

ni sprememb

MERCATOR-
KMETIJSKI
KOMBINAT
SEVNICA Delovna 
skupnost

ni sprememb

Proizvodnja, Sevnica ni sprememb
Trgovina, Sevnica ni sprememb
Klavnica, Sevnica ni sprememb
Kooperacija, Sevnica Repovž Marija
MERCATOR- 
SLOVENIJA SADJE 
Delovna skupnost

ni sprememb

Hladilnica Zalog ni sprememb
Hladilnica Bohova ni sprememb i

Zunanja trgovina, 
Ljubljana

ni sprememb

Maloobmejni 
promet, Volčja Draga

ni sprememb

MERCATOR- 
CONTAL Delovna 
skupnost

ni sprememb

Conimex, Ljubljana Grden Janez Ilič Ranko
Cibes, Ljubljana ni sprememb
MERCATOR-NANOS 
POSTOJNA 
Industrijsko blago, 
Koper

Iskra Dušan 
Babič Darinka 
Sonja Vatovec 
Sabadin Elvino 
Robek Sandi 
Tomažin
Marijan

Tomažin Darij

TMI, Postojna Sabec 
Aleksander 
Škerlj Izidor 
Bržan Franko

Glišič Mira'

Trgovina Rakek Rožanc Vida
Rok Stanislava

Sterle Maks

MERCATOR-EMBA Kolarič Janja
Halibegovič
Sefika
Kušar Jože

MERCATOR-SADJE
ZELENJAVA
Ljubljana

Medimurec
Martin
Penhofer Jožef 
Davidovič Duš 
Rauter Jože 
Štukelj Peter 
Trupkovič 
Ljubica
Kukec Janez 
Ostojič Dušan 
Dizdarevič
Senad
Kornhauzer
Milan

Lesjak Ervin
Erženičnik
Roman
Janežič Rozi

MERCATOR-SLOGA 
Gornja Radgona

Kustec Marija 
Merklin Nada 
Klincov
Desimir

Frumen
Branko
Kniplič Janko 
Muršec Anton 
Slana Emica

MERCATOR-ZARJA,
Ormož

Kapljič Marija 
Kociper Milica 
Kolarič Marija 
Kosi Cecilija 
Telebar Marija

Kovačič Nada 
Šrinjar Cilka 
Vnuk Josipa

MERCATOR- 
PRESKRBA Krško

ni sprememb

MERCATOR- 
POTROŠNIK Lenart 
v Slovenskih goricah

Klajnošek
Antonija
Prosič Lidija

MERCATOR-
KONDITOR
Ljubljana

Vovk Vilma 
Žitko Metod 
Letnar Valerija 
Brodnik Janez

Bradonjič
Smilja
Centa Ivana

MERCATOR- 
PEKARNA Grosuplje

ni sprememb

skupaj 110 92

DO IN TOZD, KI NISO POSREDOVALE 
PODATKOV
Veleblagovnica Beograd
Spectrum Ljubljana
Sremič Krško
MERCATOR-RUDAR
Izbira Postojna
Preskrba Portorož
Detalj Buje
Opskrba Cabar
Sadje Koper
Avtomaterial Koper
Grosist Postojna
ME RC ATOR-PANONIJ A Ptuj
MERCATOR-UNIVERZAL Lendava
MERCATOR-STP Hrastnik
MERCATOR-KMETIJSKA ZADRUGA CERKNIGA

I 18i*'
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Nagradna križanka
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Razpis
Rešitev nagradne križanke Po

dravka pošljite v kuverti, na kate
ro pripišite NAGRADNA KRI
ŽANKA PODRAVKA, na naslov: 
SOZD Mercator, Ekonomska pro
paganda, 61000 Ljubljana, Breg 
22, najkasneje do 14. oktobra.

Tokrat bomo izžrebali 10 pravil
nih rešitev. Vsem izžrebancem bo 
Podravka podelila lepe nagrade - 
10 enakovrednih paketov njenih 
priljubljenih proizvodov.

Izid žrebanja nagradne 
križanke Mercator

V julijski številki glasila smo ob
javili nagradno križanko Merca
tor, ki je vsebovala precej pojmov, 
vezanih na našo organizacijo. 
Vsem reševalcem smo dolžni 
opravičilo, saj je pri prerisovanju 
in prepisovanju križanke prišlo do 
neljubih pomot, zaradi katerih je 
bila ta pravzaprav nerešljiva. 
Odraz tega je bilo tudi doslej naj
manjše število v uredništvo pri
spelih rešitev - samo 14 smo jih 
prejeli in tako ni bilo težko izžre
bati 10 nagrajencev. Zagotavljamo 
pa, da do podobnega spodrsljaja 
ne bo več prišlo.

Nagrade, komplete značk Mer- 
cator-Panonija, prejmejo:

- Cilka Brine - Mercator-Vele- 
preskrba, TOZD Standard, Novo 
mesto

- Drago Verdenik - Vespazia- 
nova 5, Ptuj
- Roža Romanič - Novo mesto, 

Rogovska 3
- Marjan Zavodnik - Delovna 

skupnost SOZD, Aškerčeva 3
- Irena Hrastar - Mercator-Ve- 

lepreskrba, TOZD Standard, No
vo mesto

Komplete Mercatorjevih značk 
prejmejo:

- Cvetka Vovk - Mercator-Vele- 
preskrba, TOZD Standard, NdVo 
Mesto

- Maruša Škerl - Delovna skup
nost SOZD, Aškerčeva 3

- Majda Bregar-Bršljin 61, No
vo mesto

- Ljubica Murn - Mercator-Ve- 
lepreskrba, TOZD Standard, No
vo mesto

- Anka Ašič, - Majde Šilc 22, 
Novo mesto

Rešitev nagradne 
križanke Slovenija 
sadja

Marsikdo je verjetno že pozabil, 
da smo v junijski izdaji glasila ob
javili nagradno križanko Slovenija 
sadja ob praznovanju njihove 30- 
letnice. Seznam nagrajencev smo 
sicer prejeli že prejšnji mesec, 
vendar ga v avgustovski številki 
nismo objavili, ker tudi za križan
ko ni bilo prostora.

Iz Mercator-Slovenija sadja so 
nam sporočili, da so za križanko 
prejeli 36 rešitev. Od teh je bilo 10 
pravilnih, zato žrebanje ni bilo po
trebno.

Komplete jubilejnih značk bodo 
prejeli:

1. Cvetko Smolič, Žito, Šmar- 
tinska 154, 61000 Ljubljana

2. Igor Smolič, Mercator-Vele- 
preskrba, TOZD Trgopromet, pro
dajalna pohištva, 61330 Kočevje ",

3. Vinko Kušar, Tržaška c. 41, 
61000 Ljubljana

4. Zdenka Anžel, Rožna dolina 
c. IX/45 a, 61000 Ljubljana

5. Sonja Jenček, Belsko 29, 
66230 Postojna

6. Darja Jarnovič, Drska 17, 
68000 Novo mesto

7. Ciril Jarnovič, Mercator-Ve- 
lepreskrba, TOZD Standard, 
68000 Novo mesto

8. Anica Smajdek, Mercator- 
Velepreskrba, TOZD Standard, 
Glavni trg 3, 68000 Novo mesto

9. Ljubica Murn, Mercator-Ve- 
lepreskrba, TOZD Standard, Uli
ca talcev 4 a, 68000 Novo mesto

10. Ivanka Meglič, Bistrica 183. 
64290 Tržič
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Prva organizirana športna rekreacija Mercatorja sklenjena

Center za obveščanje SOZD

Na Ptuju Mercator ugledno sprejet
Nadaljevanje s 7. strani

Sklep

Kakor je bilo že na sami priredi
tvi s posebnim poudarkom ugo
tovljeno, je Mercator - Panonija iz 
Ptuja delikatno nalogo, ki jo je 
vzela nase v maju letos, opravila 
izredno solidno in na zgledni viši- 

,ni ob razmeroma nizkih stroških. 
Omogočila je ekipam svečano 
vzdušje prireditve in se pri tem
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izognila bahavosti in pretiravanju. 
In še nekaj, kar je poudarjalo vtis 
solidnosti in sposobnosti: nobene 
nervoze, nobenega beganja! Pri
družujemo se vsem pohvalnim be
sedam, ki jih je ob sklepu izrekel 
predsednik KO osnovnih organi
zacij sindikata SOZD Mercator, 
Marjan Gradišar, organizacijske
mu komiteju pod vodstvom tova
riša Stanka Hebarja, ter tehnične
mu vodstvu s tovarišem Štefanom 
Ekartom na čelu. Vso podporo so 
organizatorji imeli več mesecev s 
strani vodstva Panonije, posebej 
še direktorja, Viktorja Valentina. 
Zahvaliti se je treba tudi politične
mu vodstvu mesta Ptuja, ki je 
ustreglo željam prirediteljev in 
spremljalo, skupaj s predsedni
kom skupščine občine, dr. Cvet
kom Dopliharjem, celotno priredi
tev. Poseben poudarek so priredi
tvi dali častni gostje, med njimi 
tovarišica Mira Frolova, sekretar
ka RO sindikata delavcev v trgovi
ni, nadalje direktor KK Ptuj, 
Branko Gorjup, direktor TP Izbire 
Franc Tomanič, pa seveda tudi ce
lotni sekretariat KO OOS SOZD

Mercator, ki bi lahko dobil prizna
nje za navijanje pri tekmah.

Velja omeniti še dve posebni 
priznanji za fair play,ki ju je čast
no razsodišče prisodilo ekipama v 
odbojki, Slogi iz Gornje Radgone 
ter Hladilnici iz Ljubljane, ki sta 
nas navdušili z lepo in športno 
igro.

Pogrešali pa smo večje udeležbe 
kolektivov, saj bi v takšnem am- 
bientu in vzdušju ta pripomogla k 
prijateljskim pogovorom in tova
riškim srečanjem, ki olajšajo ka

sneje marsikatero kritično preiz
kušnjo in odločitev.

Letošnje 1. letne športne igre 
bodo s strani organizatorjev še po
drobneje analizirane po različnih 
vidikih, kar naj kot izkušnje služi 
prihodnjemu organizatorju. Pred
logi zanje so že, vendarle v času 
iger še ni bilo znano, kdo bo drugo 
leto prevzel ob zaključku iger pre
hodni pokal SOZD Mercator.

Vsekakor pa je obveljalo, da 
prvi sledi druga Mercatoriada v ju
bilejnem letu 30-letnice. Verdenik - najboljši strelec v malem nogo 

metu (11 golov skupno).

»Opravljeno« Pikado. Ekipa v malem nogometu iz Nanosa. Vse foto: Kancijan Hvastija

Iz naših pesmaric

Kristina Antolič — M-Panonija, TOZD Maloprodaja
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Jutranja zarja na nebu žari, 
iMercatoriadin se tabor že zgodaj 
budi.
Športnik vstane, oči si pomane, 
želja po zmagi mu v mislih se zgane. 
Staro in mlado - vse že hiti, 
pozdraviti športnike vsem se mudi.

V šahu bistre ta je glave, 
za mat izbiral je poteze prave.

Kdor mirne roke je, ta puške se 
oklene,
v črno skoraj vsakokrat zadene.

Vrv je debela in pletena, 
telesa vsa so prepotena, 
popustiti noče mišica nobena.

Kroglica za ping-pong majhna je in 
urna,
zato partija vsaka je prav burna.

V minigolfu kroglico le malokdo 
obvlada
- vsakomur, ki ni treniral, ponagaja 
rada.

Kegljaška krogla je velika, 
zato se kegelj raje ji umika.

Medalje in diplome dobili so 
najboljši tekmovalci, 
pokala dva pa delavci Panonije kot 
skupni zmagovalci.

Ta, ki mišice krepi si rad, Ob zaključku težko je slovo,
zdaj je v vodi akrobat. čeprav čez leto spet se srečamo.

Za informatorje in zapisnikarje

Center za obveščanje

Nudimo hitro usposobitev
Programi bodo dostavljeni vsem TOZD in DO v oktobru

Obveščamo poslovodne organe in funkcionarje družbenopolitičnih organi
zacij TOZD in DO, da bomo v jesenskem obdobju organizirali dve obliki 
hitrega funkcionalnega usposabljanja za tiste kadre, ki so dolžni skrbeti v 
okviru svojih del in nalog za pripravo gradiv za delo samoupravnih organov 
in družbenopolitičnih organizacij ter za obveščanje v organizaciji ter o orga
nizaciji.

Po Zakonu o združenem delu so organi organizacij združenega dela dolžni 
zagotoviti v svojih organizacijah z zakonom določeno stopnjo in kvaliteto obve
ščanja. V samoupravnem sporazumu o združitvi v SOZD smo se sporazumeli, da 
je informiranje ena od skupnih nalog, v skladu s skupnim razvijanjem višje 
stopnje samoupravnih odnosov. Minili so časi, ko je lahko imel tudi neumni debel krompir. Foto: Kancijan Hvastija

Pred dopolnitva

mi samoupravnih 

splošnih aktov

Center za obveščanje

Sestavni del Zakona o 
združenem delu so tudi 
členi 546 do 550, ki nala
gajo organom organizacij 
popolnoma določene ob
veznosti v zvezi z obve
ščanjem.

Ko bodo torej TOZD in DO pred 
referendumi dopolnjevale svoje 
samoupravne splošne akte, naj ne 
spregledajo sklepov 7. zasedanja 
delavskega sveta SOZD Mercator 
v aprilu letos, ki se nanašajo na 
III. del programa uresničevanja 
zakona o združenem delu. Po 
omenjenih sklepih so organizacije 
na vseh ravneh dolžne do konca 
leta uskladiti samoupravne akte z 
določili členov 546 do 550 in v zve
zi s tem določiti nosilce nalog na 
področju obveščanja, vire infor
macij ter poti in medije po katerih 
se obveščanje opravlja kot stalen, 
reden, načrten in vsakemu delav
cu dostopen pretok informacij.
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